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8000 din 

20 let Združenih narodov 
V trenutno težkem obdobju 

slavi letos svet dvajsetletnico 
obstoja Združenih narodov in 
bistveni cilj organizacije — ob-
varovati bodoče generacije pred 
vojnimi nesrečami — je zopet 
zasenčen z razdori in celo z obo-
roženimi spopadi. 

Zmanjševati nevarnost, ki je 
ni mogoče oddvojiti od trenutne 
situacije, bi pomenilo ne poznati 
stvarnost. S sprejetjem listine 
Združenih narodov je bila zabe-
ležena vojna kot sredstvo naci-
onalne politike. Vendar dogodki 
zadnjih dvajsetih let jasno kaže-
jo, da še obstoje sile v medna-
rodnih odnosih. Odkrito ali pri-
krito, silo uporabljajo še vedno 
kot sredstvo za doseganje nacio-
nalnih ciljev. 

Za vse tiste — a ti so nedvom-
no v veliki večini, — ki verujejo 
v cilje in ideje Združenih naro-
dov in ki so prepričani, da je 
potrebno zgraditi svetovni sistem, 
ki bo zagotavljal mir in pravico, 
je sedanji čas obdobje preizku-
šenj. Splošna želja, da se zago-
tovita mir in pravica vsem, še 
vedno obstaja. Kakršnikoli bi že 
bili spori v svetu, vsi soglašamo, 
ko gre za bodočnost sveta v mi-
ru. . 

Ob teh pogojih se pojavl ja 
vprašanje, ka j je treba še storiti. 
Generalni sekretar Združenih na-
rodov je to izrazil z naslednjimi 
besedami: 

»Sprejeli smo idejo Združenih 
narodov, da bi razvili spoštova-
nje mednarodnega reda. To je 
velik napredek glede na prejšnji 
ozki nacionalizem. Vendar nam 
je ostalo še potrebno prehoditi 
dolgo pot, preden bomo dosegli 
Vzajemno zaupanje in vero v 
Združene narode, kar je neob-
hodno potrebno, da bi organiza-
cija pravilno delovala; edino to 
zaupanje pa lahko pretvori ide-
ale Združenih narodov v kon-
kretne odnose med vsemi deže-
lami, ki so podpisale listino. Če-
prav je splošna želja po miru 
nesporna, je dejstvo, da se lote-
vamo vprašanj miru na zastarel 
način, ki je bolj Izraz minulih 
časov kot sodobne epohe. 

Z drugimi besedami, potrebno 
je več volje, da bi prilagodili 
sedanje pogoje ideajom in ciljem 
listine. Vsakikrat, ko smo tako 
ukrepali, smo dosegali zadovolji-
ve rezultate. 

Mednarodni dogovor o prepo-
vedi jedrskih poskusov v atmo-
sferi, v vesolju in pod vodo je 
začel veljati in pristopilo mu je 
nad sto držav. V času, ko človek 
hitro osvoja prostor, sprejme Ge-
neralna skupščina OZN enoglas-
no zgodovinsko deklaracijo s 
poudarkom, da je preiskovanje 
in uporaba vesolja stvar celotne-
ga človeštva in da vesolje in ve-

soljska telesa niso predmet za 
prisvajanje posameznih velesil. 

Mednarodno sodelovanje v 
okviru Združenih narodov je 

pripomoglo, da je dobilo neod-
visnost štirideset prej zavisnih 
narodov. Zahvaljujoč sistemu 
skrbništva je dobilo osem pod-

ročij neodvisnost. S ciljem, da 
bi pospešila konec kolonijalizma 
je Generalna skupščina OZN 
sprejela leta 1960 deklaracijo o 
neodvisnosti za kolonijalna pod-
ročja in narode. 

Na ekonomskem in socialnem 
področju se mednarodno sodelo-
vanje nadaljuje in krepi. To 
mednarodno sodelovanje se je 
spoprijelo s tem, kar po pravici 
imenujemo človekovega sovraž-
nika: s siromastvom, z bolezni-
mi, z neznanjem in z nepisme-
nostjo. Da bi okrepile mednarod-
no sodelovanje, je OZN določila 
leto 1965 kot »leto mednarodne-
ga sodelovanja«. 

Naša država, ki je ena izmed 
ustanoviteljic organizacije Zdru-
ženih narodov, je bila in je še 
vedno njen trden opornik, ker 
edino ona lahko zagotovi mir v 
svetu, napredek in blagostanje 
za vse in tako svetlejšo perspek-
tivo za vse. 

Varnostni svet OZN 

Kdaj bo regu l i r ana Pesnica 
v spodnjem toku? 

Kdo je odgovoren za škodo, ki jo vsako leto povzročajo 
poplave na ormoškem območju? Kaj pravi o regulaciji Pesnice 
uprava za regulacijo pesniške doline, kaj pa občani občine 
Ormož, ki plačujejo prispevek za regulacijo Pesnice? 

V zadnjem obdobju poplav 
postaja vedno večji problem 
neregulirani spodnji tok Pesni-
ce. škoda, ki sta jo letos zara-
radi poplav povzročili Pesnica 
in Drava ter nekateri potoki na 
območju občine Ormož, znaša 
nad 1 milijardo dinarjev. Osta-
ne vprašanje, kako v bodoče 

\preprečiti poplave in s tem 
škodo? Pesnica je od 0,420 km 
od 4,950 regulirana na 10-letne 
visoke vode s pretokom 170 ku-
bičnih metrov v sekundi. Pred 
dvema letoma je bila Pesnica 
regulirana samo do Mezgovec 
in se je takrat od tu navzgor 
Pesnica razlivala v gornjem 
področju. Po letu 1963 Vodna 
skupnost Ptuj za porečje Pes-
nice regulira od km 4,950 na-
vzgor na 50-letno povprečje vo-
de s pritokom 258 kubičnih me-
trov v sekundi. S tem se pove-
čuje nevarnost, da bo Pesnica 
še v večjem obsegu poplavljala 
v spodnjem toku. Koncentrira-
ne vode pritekajo ob večjih na-
livih mnogo hitreje ter se v 
spodnjem toku Pesnica razvila 
iz svoje struge. Vsako leto spo-
mladi in v jeseni Pesnica redno 
poplavlja naselja in vasi Trgo-
višče, Osluševci, Cvetkovci in 
Mihovci. Prebivalci teh podro-
čij so zaskrbljeni nad usodo 

svojega gospodarstva. V letoš 
njem letu je poplava Pesnice 
povzročila v tem predelu pri-
bližno za 86 milijonov škode. 
Vdrla je v mnoga stanovanja, 
poškodovala hiše in gospodar-
ska poslopja, poškodovala je ce> 
ste in mostove, odnesla je brvi, 
seno, nekaj lesa in precej ro 
dovitne zemlje. V času letoš-
njih poplav je bilo potrebno na 
območju občine Ormož evakui-
rati 13 družin s 47 družinskimi 
člani. Evakuirali so tudi 19 glav 
goveje živine, 75 prašičev, 16 ton 
krompirja in večje količine 
ostalih živil in krme. Pri reše-
vanju in evakuaciji je sodelo-
valo 10 gasilskih društev, Vod 
na skupnost za regulacijo pes-
niške doline, občinski gasilski 
štab za civilno zaščito in pre-
cej občanov. 

Ob zadnjih poplavah je vodni 
val Drave prebil na dveh me-
stih nasip Pesnice. Takrat je 
bila na območju občine Ormož 
ena smma žrtev. Ob vsakih 
poplavah Pesnica redno poplav-
lja približno 600 ha njivskih po-
vršin, odnaša rodovitno zemljo 
in poškoduje zasejane kulture. 
Pred dvema letoma so pričeli 
regulirati zgornji tok Pesnice. 
Investitorji so bili KK Ptuj, 
KZ »Jože Lacko« Ptuj, KK Ma-
ribor, KZ Lenart, KŽ Pernica, 
KZ »Kombinat-Jeruzalem« Or-
mož, Vodna skupnost Drava-
Mura Maribor kot nosilec in-
vesticije in Vodna skupnost za 
porečje Pesnice v Ptuju. Kot 
soinvestitor se je KZ »Kombi-
nat-Jeruzalem« Ormož obveza-
la, da bo pri skupni investiciji 
2.811,588.000 dinarjev prispevala 
200,000.000 din in da bo ta sred-
stva odplačevala z anuitetami 
po končani regulaciji. 

Kmetijska zadruga Ormož je 
to svojo obveznost prevzela, če-
prav se regulacija Pesnice vrši 
v zgornjem toku, kjer zadruga 
nima svojih zemljišč. Ta obvez-
nost je bila prevzeta s pogo-
jem, da bo Vodna skupnost za 
porečje Pesnice regulirala spod-
nji tok struge. 

V gradbenem dovoljenju Ob-
činske skupščine Ptuj je bilo 
določeno, da mora investitor 
regulirati spodnji tok Pesnice 
od 10- na 50-letno varnost. Vod-
na skupnost za porečje Pesnice 
je bila letošnjo pomlad ponov-
no obveščena z vodnogospodar-
skim dovoljenjem, da naj prič-
ne z regulacijo Pesnice v spod-
njem toku. 

Letošnjo jesen ugotavljamo, 
da Vodna skupnost Ptuj za re-
gulacijo Pesnice ni držala svoje 
obveznosti in da vsakoletnih 
poplav ni vzela resno. 

Res je, da je ureditev spod-
njega toka Pesnice tesno pove-
zana in odvisna od gradnje od-
točnega kanala HE SD II, ka-
kor tudi od izvedbe izliva Pes-
nice v Dravo. 

Akuten je tudi problem leve-
ga obrežja Drave od Ormoža 
do Središča. Na tem odseku 
so zadnje poplave porušile 
obrambno zgradbo na Grabah. 
kjer poplava Drave ogroža pri-

bližno 600 ha obdelovalnih 
družbenih in zasebnih površin. 

Ob vsakih večjih nalivih po-
plavljajo tudi Sejanca, Trnava, 
Pušenski potok in Lešnica. Pu-
šenski potok je bil približno 
pred 10 leti reguliran in urejen 
in sedaj je ponovno zapuščen. 
Vodna skupnost za porečje Dra-
ve v Mariboru, ki je dolžna 
urediti strugo Drave in s tem 
preprečiti vsakoletne poplave 
na odseku Ormož—Središče, ni 
storila ničesar. 

Pred kratkim je bilo v Or-
možu posvetovanje o proble-
matiki vodnega režima Pesnice 
in Drave, ki so se ga udeležili 
predstavniki vodnih skupnosti, 
dravskih elektrarn, republiške-
ga sekretariata za urbanizem 
in predstavniki gospodarskega 
in družbenega življenja občine 
Ormož. 

Na posvetovanju so navzoči 
med ostalim sklenili, da je tre-
ba temeljito proučiti in izdelati 
študijo vpliva akumulacijskih 
bazenov v II. etapi regulacije 
Pesnice v spodnjem toku. štu-
dija bo obsegala tudi ekono-
mičnost in upravičenost izved-
be akumulacijskih bazenov. To 
bo izvedla Vodna skupnost Dra-
va-Mura Maribor. V 30 dneh po 
posvetovanju bodo našli skup-
no rešitev za regulacijo spod-
njega toka Pesnice, usklajeno s 
projektom HE SD II, in regu-
lacijo izliva Sejance v Dravo. 
Izboljšati in popraviti bo treba 
nasipe Pesnice v smislu gradbe-
nega dovoljenja. Posebna komi-
sija bo pregledala neregulirani 
odsek Pesnice in bo na osnovi 
ugotovitev predlagala čiščenje 
struge v skladu odloka o čišče-
nju jarkov in potokov. 

250 DELEGATOV NA OBČINSKI 
KONFERENCI SZDL V ORMOŽU 

V času živahnih priprav na 
krajevne konference SZDL in na 
občinsko konferenco Občinskega 
odbora SZDL Ormož, ki bo v dru-
gi polovici decembra, je politika 
kadrovanja postala predmet jav-
nih in širokih razprav. Občinska 
konferenca SZDL Ormož, katere 
se bo udeležilo približno 250 de-
legatov, bo obravnavala gospo-
darsko, kulturno in družbeno 
politično življenje v občini. Kon-
ferenca bo analizirala dosedanje 
delo, uspehe, probleme, napake 
in pomanjkljivosti na področju 
gospodarstva, kulture, prosvete, 
telesne vzgoje in družbeno-poli-
tičnega življenja. Na konferenci 
bo podrobno analizirano delo ka-
drovske komisije občinskega od-
bora SZDL. SZDL je skušala ko-
ordinirati kadrovsko politiko 
družbeno-političnih organizacij 
in samoupravnih organov. Smotri 
koordinacije so bili v razširitvi 
družbeno političnih aktivov, po-
polnejši aktivizaciji mlajšega ka-
dra, razbremenitvi glede funkcij 
in SZDL je skrbela za kadrovanje 
sposobnih in delavnih žena v sa-
moupravne organe in za odbor-
nike občinske skupščine. SZDL 
poleg ostalega nenehno skrbi za 
izobraževanje družbeno-politič-
nih kadrov. V zadnjih letih so 
bile politične šole v Ormožu s 
svojimi oddelki po krajevnih 
centrih. V občini Ormož je v 
zadnjem dveletnem obdobju 
uspešno končalo večerno politič-
no šolo nad 200 slušateljev. 

Delo občinske kadrovske ko-
misije S7DL je bilo v zadnjih 
treh letih zahtevno in uspešno. 

Komisija je pregledala kadre pri 
SZDL, sestav občinskega odbora 
SZDL, ugotovila je strukturo in 
aktivnost člamov, sodelovala je 
v kadrovanju in vzgoji kadrov 
za družbene organizacije, ki so 
kolektivni člani SZDL. 

Na občinski konferenci SZDL 
bodo poročila nakazala kadrov-
ske nrobleme družbenega in de-
lavskega samoupravljanja, sesta-
vo in kadrovanje predstavniških 
teles, problem prenizkega članst-
va SZDL, metode dela krajevnih 
organizacij SZDL, ki bi naj po-
stale tribune občanov. 

V zadnjem triletnem obdobju 
so bile v občini Ormož večje po-
litične akcije. Med te sodijo raz-
prava o ustavi SFRJ, izdelava 
statutov krajevne skupnosti, de-
lovnih organizacij in občinskega 
statuta, ustanovitev krajevnih 
skupnosti, volitve, posojilo za 
Skopje in drugo. 

Na konferenci bodo podani 
osnovni podatki, ki dajejo oceno 
qospodarskemu razvoju komune. 
Gospodarska reforma, izkorišča-
nje notranjih rezerv, povečanje 
produktivnosti dela, zmanjšanje 
stroškov proizvodnje, kadrovska 
vprašanja, boljša organizacija 
dela, zmanjšanje nesreč pri delu, 
delovni odnosi, nagrajevanje po 
učinku, strokovno usposabljanje 
zaposlenih in še mnoga vpraša-
nja bodo osrednja razprava ob-
činske konference SZDL. 

Obravnavan bo tudi pregled 
dela važnejših političnih organi-
zacij v občini in nakazane na-
daljnje naloge. D. R. 

T E DNI 
P O S V E T U 
Po sledovih afriškega vrha v Akri 

Problem Južne 
Rodezije 

Dva dogodka zanimata afriški 
in azijski svet te dni: predvide-
ni afro-azijski vrh, ki je doživel 
zaradi svoječasnih dogodkov v 
Alžiriji preložitev, in pa afriški 
vrh, ki je zasedal te dni v gan-
skem glavnem mestu Akri in 
skušal utrditi afriško solidarnost 
Lr enotnost. 

Morda oba dogodka nista ne-
posredno povezana, vendar imata 
mnogo skupnega. Gre predvsem 
za jasno izrečeno misel, da je 
treba dokončno odpraviti vse 
oblike kolonializma in neokolo-
nializma v današnjem svetu In 
zahtevati enakopravnost razvitih 
in nerazvitih narodov ne glede 
na družbene, politične in gospo-
darske sisteme v tej ali oni dr-
žavi. 

Afriški vrh v Akri so skušali 
minirati nekateri državniki tako 
imenovane »francoske skupine«, 
ki se zasedanja niso udeležili, 
ker so ožje interese (nasproto-
vanje Nkrumahu in ganski po-
litiki) postavili pred splošno 
afriške. 

Protikolonialistično stališče je 
prišlo posebno do izraza v raz-
pravi o Južni Rodeziji. Sprejeta 
resolucija namreč zahteva, na j 
Velika Britanija ukine ustavo iz 
1. 1961 v tej britanski koloniji 
in onemogoči, da bi sedanji ra-
sistični predsednik Smith samo-
voljno razglasil tako neodvis-
nost, ki bi ohranila privilegije 
belih doseljencev. V skrajnem 
primeru naj bi nastopile proti 
rasistom tudi afriške dežele. 

Brez posebnih pripomb je kon-
ferenca sprejela deklaracijo o 
razorožitvi, dekolonializaciji, ra-
sizmu, gospodarskem razvoju 
nekdanjih kolo>n<ij in njihovih 
medsebojnih zvezah. Precej te-
žav pa je povzročilo vprašanje 
beguncev, ki odhajajo iz ene 

afriške države v drugo. Mnogi 
pri tem govore o »planski sub-
verzivnosti«. Konferenca je ob-
sodila subverzivno delovanje, 
vendar je vprašanje, kako bodo 
posamezne afriške dežele to 
odločitev sprejele. 

Zanimivo in hkrati koristno pa 
je, da so vodilni afriški držav-
niki in politiki sedli tudi k dvo-
stranskim razgovorom tn s tem 
dopolnili ali proučili dvostranske 
odnose, ki niso vedno najbolj 
prijateljski, največ zaradi pode-
dovanih razprtij iz kolonialnih 
časov ali pa prav zaradi poiz-
kusov nekdanjih kolonialističnih 
sil, da bi z razpihovanjem trenj 
ohranile svoj vpliv v tej ah oni 
državi. 

Tretji afriški vrh je v bistvu 
potrdii načela beograjske in 
kairske konference. Ta načela 
na j bi dobila potrditev tudi na 
predvideni azijsko-afriški kon-
ferenci v Alžiru, toda tem tež-
njam se postavlja po robu Ki-
tajska, po najnovejši polariza-
ciji sil pa jo podpirajo tudi Kam-
bodža, Severni Vietnam, Pakis-
tan, Tanzanija, Gvineja in braz-
zavilski Kongo. Gre namreč za 
težnje, da bi konferenco prelo-
žili. Zato tudi zbor veleposlani-
kov dežel-udeleženk nI dosegel 
ničesar in je odločitev o sklica-
nju konference prepustil zuna-
njim ministrom te dni. V Pe-
kingu namreč čutijo, da je n j i -
hov ugled zaradi napadalnih de-
janj do Indije in nemogočega 
enostranskega stališča v lndij-
sko-pakistanskem spopadu med 
afriškim svetom močno upadel. 
Poseben problem je seveda ki-
tajska zahteva, naj bi SZ ne do-
pustili udeležbe na tej konfe-
renci, ker da ni azijska dežela 
in ker se ne razlikuje od »dru-
gih imperialističnih jdežek. 

Ostali dogodki 
Če smo zadnjič zapisali, da se 

v Bonnu nekam dolgo posvetu-
jejo o sestavi nove vlade (in 
pri tem navedli tudi razl-oge), 
moramo takoj spočetka omeniti, 
da je kancler Erhard v torek le 
obelodanil spisek bodočih mini-
strov. Pravzaprav ni prišlo do 
večjih premikov. Vse glavne po-
ložaje zavzemajo stare osebe, 
med drugim zunanje ministrstvo 
Schroder in podkanclerski po-
ložaj liberalec Mende. 

Vendar je kancler Erhard mo-
ral popustiti Straussovim kr-
ščansko socialnim demokratom, 
sai je imenoval za pravosodnega 
ministra Jagerja, osebo, ki za-
govarja uvedbo smrtne kazni, 
seveda ne zaradi nacistov, ki bi 
si jo zaslužili, pa jim sodišča 
tako qledajo skozi prste, temveč 
zato, da bi z njo »preprečili ne-
varno in subverzivno dejavnost 
boljševizma«. Znan je tudi kot 
oboževalec obeh živečih dikta-
torjev Franca in Salazarja. 

Zahodna Nemčija bo torej 
stopala tudi v prihodnje po se-
danji poti. Naslanjala se bo na 
ZDA v prizadevanjih za evrop-
sko združevanje, ki naj bi Nem-
čiji omogočilo proste roke v 
oborožitvi tudi z jedrskim ornž-
jem v tej ali v oni obliki. No-
tranja politika bo dopuščala re-

vanšistične težnje in gonjo proti 
levici kakor doslej. Toda na to 
temo se bomo vrnili §e kdaj pr i -
hodnjič. 

AVSTRIJSKA KRIZA 
Avstrijo bo do pomladanskih 

volitev vodila »uradniška vlada«, 
potem ko se ob© , koalicijski 
stranki, ljudska in socialistična, 
navzlic dolgim posvetovanjem 
nista mogli zediniti o proračunu 
za prihodnje leto. Gre predvsem 
za vprašanje, kako pokriti pri-
manjkl ja j na državnih železni-
cah. Razhajata se tudi qled^ z v i . 
šanja cen nekaterim živilom, t a -
rif in cene bencinu. 

Tisti, ki poznajo avstri jske 
razmere, pa pravijo, da sta obe 
vodilni stranki želeli vladno kr i -
zo, da bi uresničili željo po eno-
strankarskemu kabinetu, tj. proti 
dosedanji »tradicio-nalni« koali-
ciji s sistemom obveznega med-
sebojnega nadzorstva na vseh 
vodilnih položajih. 

Seveda je vprašanje, ali bodo 
takšne več aH manj ožje stran-
karsko pobarvane želje prodrle 
tudi med volilci, ki vidijo v 
dvojni koaliciji in »medseboj-
nem nadzorstvu« najboljše jam-
stvo za avstrijsko nevtralnost in 
za svojo blaginjo. 

SPET DOMINIKANA 
Kot je znano, sta se obe nek-

danji stranki v dominikanskem 
sporu slednjič izrekli za novega 
predsednika vlade v osebi Hec-
rorja Godoya, ki je blizu nek-
danjemu predsedniku Boschu. 
Toda pred dnevi Je ta predsed-
nik dovolil, da so medamenške 
čete, med katerimi prevladujejo 
ameriške, prvič doslej zasedle 
tudi tiste predele, ki so jih imeli 
doslej v rokah pristaši polkov-
nika Caamana. Baje je prišlo do 
trenj med tistimi, ki so se svoj 
čas uprli vojaški iunti in zahte-
vali, da se vrne na krmilo s silo 
odstranjeni predsednik repub! ke 
Bosch. To sedaj izkoriščajo des-
ničarski krogi za izzivanja. Sam 
Godoy pa trdi, da je uporabil 
tnedameriške sile za to, da bi 
»nevtraliziral« nekdanje vojaške 
voditelje. Toda ali ne bo to 
koncesija desnici? 

V Braziliji se boje, da bo 
oblast znova prevzeia vojaška 
junta. V Indoneziji skušajo se-
daj ustaliti položaj. Ukrepi proti 
KP Indonezije in Kitajski manj-
šini so spodbudili Peking, da je 
poslal indonezijski vladi protest. 
Predsednik Sukamo si sedaj 
prizadeva, da bi pomiril desni-
čarsko-verske duhove in seveda 
tudi del desno usmerjene arma-
de in jih usmeriti k popušča-
nju. V .Južni Vietnam prehajajo 
nove ameriške in južnokorejske 
okrepitve. 

Trgatev gre h koncu 

Kot menijo vinogradniki v Slovenskih goricah, je letošnji 
vinski pridelek zadovolijv. Sončna jesen je ugodno vplivala na 
kopičenje sladkorja v moštu. Nekateri zasebni vinogradniki so 
opravili trgatev, ostali pa jo bodo do konca tega meseca. 

V času trgatve je v Slovenskih goricah zelo veselo. Brentarji, 
ki marljivo beležijo odnesene pute na rovašu, se šalijo. Marljive 
roke trgačev pridno segajo po grozdju in po trgatvi je splošno 
veselje. Ponekod se veselo zavrtijo ob hitrih zvokih polke in se 
zabavajo pozno v noč. 

Na sliki Petkova in Stajnkova družina v Rotmanu ob za-
ključku trgatve. D. R. 



PRIPRAVE ZA KRAJEVNE 
KONFERENCE SZDL 

NA ORMOŠKEM OBMOČJU 
V občini Ormož se kra jevne ' 

organizacije SZDL temelji to in 
vsestransko pr ipravl ja jo na kra -
jevne konference, ki bodo v no-
vembru. V času pr iprav na kra -
jevne konference so k ra jevne 
organizacije analizirale doseda-
n je delo, delo društev, družbeno 
političnih organizacij, potrošni-
ških in poravnalnih svetov, k ra -
jevne skupnosti, skratka celotna 
dejavnost na območju kra jevne 
organizacije SZDL bo osnova za 
razprave na konferenci. Na kon-
ferencah bo ugotovljeno politič-
no in gospodarsko s tanje na te-
renu, nakazali bodo dosedanje 
pomanjklj ivost i , slabosti, težave 
in probleme in tudi navedli uspe-
he, dosežene v enoletnem obdob-
ju. Kra jevna konferenca SZDL 
bo prerez enoletnega dela druž-
benega, gospodarskega in poli-
tičnega 'življenja. Na konferen-
cah bodo kritično ocenili doseda-
n je napake in pomanjklj ivost i 
ter nakazali, kako jih bodo od-
pravili. 

Nekatere kra jevne organizaci-
je SZDL so za konferenco pri-
pravile poročila, ki obsegajo delo 
kul turno prosvetnih društev, 
mladine, gasilskih in telesno-
vzgojnih društev, potrošniških in 
poravnalnih svetov, ki se pre-
malo uvel javl ja jo v samouprav-
nem mehanizmu . 

Kra jevne konference SZDL 
bodo imele delovni značaj. Dose-
dan je delo kra jevnih skupnosti 
n a j bo pomembna vsebina poro-
čila. Na konferencah je treba n a -
vzoče opozoriti na vse nerešene 
probleme in težave, s katerimi se 
občani srečujejo. Navzoči n a j 
konkretno obravnavajo vsa od-
p f t a vprašanja , ki se nanaša jo 
na napredek in razvoj k ra jevne 
skupnosti. D. R. 

FARMA ZA 2500 GLAV ŽIVINE 
V SREDIŠČU 

Skoraf 14 milijonov din 
stane samo idejni projekt 

Projekt ivni a te l je v Ljubl jani 
je že izdelal idejni projekt za re -
konstrukci jo in dopolnitev p t u j -
ske bolnišnice in zdravstvenega 
doma v P tu ju . 

Obsežen idejni projekt je za-
hteval mnogo dela s sestavo po-
datkov in izračunov za gradbena 
in obrtniška dela, za arhi tekton-
ski del, projekta za statiko in 
proračun ter izračunov za insta-
lacije itd. Skupni račun za ta de-
la znaša skoraj 14 milijonov di-
nar jev . 

Komisija za izgradnjo p tu jske 
bolnišnice in zdravstvenega do-
ma P t u j ima s pr ipravami za 
gornja dela že precej skrbi, n a j -
večje pa s poravnavami večjih 
računov, ki se jim pač ni mogoče 
izogniti. 

Rekonstrukcija in dopolnitev 
p tu j ske bolnišnice in zdravstve-
nega doma v P tu ju je skrb, ki bo 
sicer stala večmili jardna sredst-
va, bo pa tudi vsa j 100 let kori-
stila prebivalcem območja p t u j -
ske bolnišnice. 

V št. 41/65 z dne 15. oktobra 
1965 je bila na 3. strani pod na-
slovom »Foto zapisek« objavlje-
na silka z delom farme v Sredi-
šču in pod njo 7 vrstic komen-
tarja. 

K temu je poslal KZ »Kombi-
nat Jeruzalem« Ormož, s pismom 
z dne 20. 10. 1965, dodatni ko-
mentar, iz katerega povzemamo 
sledeče: 

Farmo smo pričeli graditi apri-
la 1964. Z izvajalcem je bila po-
godba, da bo farma vseljiva že 
v jesen, za kar smo pripravili 
600 kom živine v ostalih hlevih 
in zasilnih stajah. Toda žal zgra-
jen je bil le en objekt, ki smo ga 
takoj napolnili. Ostali objekti —r 
9 po številu — so se zgradili v 
letošnjem letu in smo jih napol-
nili takoj, še preden so bili po-
polnoma gotovi, tako da se je 
več obrtniških del vršilo še, ko 
je bil hlev že naseljen. 

Farma lahko sprejme pri polni 
zasedenosti 1800 pitancev, kajti 
en objekt mora biti vedno prazen 
za čiščenje in dezinfekcijo. Tre-
nutno je v farmi 1350 kom, od 
tega en hlev krav. Tako bo že 
letošnja proizvodnja dosegla 250 
kom prirastka, 300.000 ' litrov 
mleka. Ker pa pri farmi ni po-
trebnih skladišč za močna krmi-
la, smo dva objekta napolnili z 
lastnim pridelkom koruze in 
krmnih žit, V dva objekta, ki sta 
sedaj prazna, bomo dali živino iz 
telečnjakov t. j. 500 kom, ti pa 
se bodo pripravili za novodošla 

teleta. Tako je praktično farma 
izkoriščena. 

Sporočamo vam, da pri nabavi 
govejih telet ni večjih proble-
mov, saj smo samo v tem letu 
dvignili stalež pitancev v lastni 
reji za 1000 kom, poleg smo 1000 
kom obnovili, dali v rejo koope-
rantom 500 kom, pri tem pa ni-
smo realizirali vseh ponudb na 
tržišču. 

Praktično se je gradnja farme 
zaključila v tem mesecu in se je 
prevzem vršil koncem prejšnjega 
tedna. 

Pripis: 
Ker je zgrajena farma v Sre-

dišču po investicijskem progra-
mu za 2500 pitancev, Je za jav-
nost le zanimiva, kdaj bo služila 
ta farma v celoti nameftu, za ka-
terega je zgrajena. 

Iz gornjih podatkov pa je raz-
vidno, da sprejme farma prd pol-
ni zasedenosti 1800 pitancev. Se-
daj je v farmi 1350 pitancev in 
še od tega en hlev krav. V praz-
na objekta bodo dali še 500 glav 
iz telečnjakov. Zmanjšana kapa-
citeta bo torej šele zasedena. Do 
zgraditve skladišč bo torej ostal 
del farme neproduktivno izkori-
ščen. Ker objekti za pitanje go-
veda ne ustrezajo za skladiščenje 
krmnih žit, bo zadruga prav go-
tovo vztrajala pri neokrnjenem 
projektu farme, s katerim bo v 
celoti izpolnjevala naloge, ki jih 
je prevzela s prevzemom objek-
ta. Uredništvo 

Komu več, vinogradniku aii 
gostilničarju? 

PAPEŽ NE BO 
OBISKAL POLJSKE 

Vatikanski biro za tisk je vče-
raj zanikal poročila, ki so jih ob-
javili nekateri listi, češ da bo pa-
pež Pavel VI. maja prihodnjega 
leta obiskal Poljsko. V poroči-
lih je bilo rečeno, da bo do tega 
obiska prišlo ob proslavi tisočlet-
nice sprejetja katoliške vere na 
Poljskem. Agencija AP poroča, 
da je predstavnik vat ikanskega 
biroja za tisk poudaril. «1a so ta 
poročila brez sleherne podlage. 

V današnjem času se pogosto 
pojavi vprašanje, kdo je upra-
vičen do višjega zaslužka — 
proizvajalec ali posrednik bla-
ga. V tem primeru gre za vino-
gradnika in gostilničarja, ki 
imata vsak po svoje opravka z 
vinom, prvi ga prideluje, drugi 
pa prodaja. Prepogosto se sliši, 
da je vino predrago in da zara-
di visoke cene ni dostopno de-
lovnemu človeku. Kje so vzroki, 
da cene včasih nimajo meja? 

Primerjajmo: lani je prejel 
vinogradniški delavec za lit$r 
pridelanega vina 48 dinarjev 
bruto osebnega dohodka, gostil-
ničar pa od 60 do 80 din. Kaže, 
da smo vinogradniku manj pri-
sodili, kot gostilničarju. Poleg 
tega, da je vinogradniško delo 
težje in fizično mnogo zahtev-
nejše od dela v gostilni, je go-
stilničar mnogo boljše plačan. Z 
vinogradništvom se še vedno (v 
družbenem in zasebnem sektor-
ju) preživlja na tisoče ljudi, ki 
uporabljajo za pridelovanje vi-
na zemljišča, ki so za druge 
kulture neprimerna.. 

Na visoke cene vina vplivajo 
tudi nepotrebni posredniki in 
prekupčevalci, ki'si iščejo pri 
vinu neupravičen zaslužek, 

Gospodarska reforma bo mo-
rala tudi pri razvijanju vino-
gradništva opraviti svoje. Ob 
novih pogojih gospodarjenja si 
vinogradniki obetajo delno iz-
boljšanje na račun večjega pri-
zadevanja. mehaniziranega ob-
delovanja, in s prilagajanjem 
našega gospodarstva mednarod-
ni delitvi dela. 

Dosedanja praksa kaže, da go-
stilničarji večkrat ekonomsko 
neupravičeno zvišujejo cene na-
ravnemu vinu in s tem povzro-
čajo in pospešujejo razne kriti-
ke. Res je. da na zvišanje cen 
vinu vplivajo precejšnji davki. 
Napačno je smatrati vino kot 
nepotrebno razkošje. Vino. no-
užito v zmernih količinah, je ko-

ŠE VEDNO PROBLEMI V PROIZVODNJI 
TGA 

Delavski svet TGA je pred 
kratkim med drugim razpravljal 
o periodičnem obračunu za tretje 
četrtletje oziroma o gibanju pro-
izvodnje v prvih devetih mesecih 
letošnjega leta. Iz poročila o po-
slovanju podjetja v minulih de-
vetih mesecih je razvidno, da se 
v proizvodnji glinice in alumi-
nija še vedno "pojavljajo neka-
tere težave, vsled katerih de-
lovni kolektiv ne more dosledno 
izpolnjevati sprejetega plana. 
Tako je na primer bilo v obdob-
ju januar — september 1965 pro-
izvedeno 63.779 ton glinice, kar 
pomeni, da proizvodnja glinice 
zaostaja po planu I. — IX/65 za 
15,38 ®/o, dočim zaostaja proiz-
vodnja aluminija le za ,1.59%, 
medtem ko je proizvodnja zlitin 
glede na plan presežena za 
34,78 B/n oziroma je letni plan 
presežen za 1,08 °/n. Fizični ob-
seq proizvodnje se je sicer v 
obdobju januar — september v 
primerjavi z istim obdobiem mi-
nulega leta znatno povečal, saj 
je proizvodnja glinice večja za 
13,85 °/o, proizvodnja aluminija 
za 7,95% in proizvodnja alu 
zlitin kar za 153,27%. Za proiz-
vodnjo glinice so sicer bile na 
razpolago vse surovine in ener-
gija. edino dobava kositra* ni 
tekla po dogovorjeni dinamiki. 

vsled česar je bilo potrebno 
I večkrat menjavati boksit, kar je 

seveda zelo negativno vplivalo 
na proizvodnjo. Proizvodnja po 
Bayer postopku ni dosegla pro-
gramirane višine, ker so pred-
vsem v prvih treh mesecih za-
virale normalno proizvodnjo po-
goste mašitve zniževalcev tlaka, 
vendar je bila pozneje s spre-
menjenimi pritiski tudi ta mot-
nja odpravljena. Vsekakor pa na 
proizvodnjo glinice najbolj vpli-
va tudi neustrezen lug, saj raz-
ne primesi sode in organskih 
snovi še vedno povzročajo pre-
cejšnje težave pri dekompoziciji 
in beli filtrirnici ter vparilnici. 

Tudi v delovni enoti aluminij 
je bilo na razpolago dovolj su-
rovin za proizvodnjo aluminija, 
le da so normativi porabe suro-
vin nekoliko odstopali od po-
stavljenih. Tudi izkoristek elek-
trične peči in s tem proizvodnja 
sta v splošnem • potekala boljše 
kot v prvem polletju. Ta delni 
prikaz dovolj zgovorno prikazu-
je, da se bori delovni kolektiv 
še vedno z raznimi težavami, ki 
ga ovirajo pri izvrševanju po-
stavljenih planskih nalog, vsem 
tem nevšečnostim pa se je pri-
družila sedaj še redukcija elek-
trične energije, 

i -ko 

ristno in je kot dopolnilo k red-
ni prehrani. 

Vinogradniki upoštevajo eno 
od načel gospodarske reforme, 
da bi znižali stroške proizvod' 
nje in izboljšali, kakovost vina. 
Vprašanje ostane, ali gostinci 
stremijo za tem, da bi izboljša-
li usluge in znižali cene. 

Mimogrede, kakšni so osebni 
dohodki v gostinstvu in o vino-
gradništvuP 

Vinogradništvo in celotna 
kmetijska dejavnost je glede 
osebnih dohodkov daleč za in-
dustrijo, za obrtništvom in celo 1 

za negospodarskimi dejavnostmi. ] 
Kmetijstvo je osnovna gospo-
darska dejavnost v manj in sla-
bo razvitih komunah in nima 
ustreznih pogojev za hitrejši 
razvoj. Čeprav je v družbenem 
sektorju kmetijstva v zadnjem 
obdobju dosežen precejšnji na-
predek, kot na primer, Kmetij-
ska zadruga Ormož je zgradila 
govejo farmo v Središču, skla-
dišče za reprodukcijski material 
pri Dravi v Ormožu, nova vin-
ska klet je pred dokončno do-
graditvijo, obnovila je precej 
vinogradov, odkupila mnogo ob-
delovalnih površin, je življenj-
ski standard zaposlenih v kme-
tijstvu nižji od zaposlenih d in-
dustriji, da ne primerjamo nji-
hovega standarda s standardom 
raznih potrebnih in nepotrebnih 
posrednikov blaga. 

Znatno izboljšanje v kmetij-
stvu bomo dosegli po načelih go-
spodarske reforme s tem, da bo-
do kmetijske zadruge, kmetijski 
kombinati samostojno, brez po-
srednikov prodajali svoje kme-
tijske pridelke potrošnikom. 
Ustvarjeni dohodek v kmetijstvu 
naj služi za napredek kmetijstva 
in ne za visoke osebne dohodke 
posrednikov! 

V.K. 

Kriteriji za sprejemanje 
delovne sile v TGA 

Na plenumu sindikalne orga-
nizacije TGA so med drugim 
razpravljali o sklepih plenuma 
občinskega sindikalnega sveta 
Ptuj ter sklenili priporočiti de-
lavskemu svetu podjet ja krite-
rije, po katerih bi sprejemali 
novo delovno silo. Tako bi po 
teh predlogih predvsem upošte-
vali tiste tovariše, ki so bili do 
sedaj zaposleni v Taninki v Maj -
špericu in so zaradi likvidacije 
obrata odpuščeni. Na plenumu 
je ,bilo tudi ugotovljeno, da ko-
misije za sklepanje in odpove-
dovanje delovnih razmerij v de-
lovnih enotah precej zanemar-
jajo vprašanja kriterijev za 
sprejem v delovno razmerje. Si-
tuacija glede delovne sile nare-
kuje upoštevati premoženjsko 
stanje prosilca. Člani plenuma 
so bili enotnega mnenja, da je 
potrebno ob sklepanju delovne-
ga razmerja upoštevati material-
ne pogoje prosilca. O omenje-
nem predlogu je že razpravljal 
tudi UO podjetja ter bil prav 
tako mnenja, da bi naj v tovar-
na sprejeli predvsem tiste de-
lavce v iz likvidiranega obrata 
Tankska iz Majšperka, ki sta-
nujejo na levi strani Dravinje, 
medtem ko trenutno ne bi spre-
jeli v delovno razmerje tistih 
delavcev, ki stanujejo na drugi 
strani, ker bi njihova storilnost 
zaradi utrujenosti od dolge poti 
ne prišla v polni meri do izraza. 

-ko 

KOMUNALNA BANKA PTUJ obvešča svoje vlagatelje, 
da bo v smislu zakona, ki ga je sprejela zvezna skupščina 
julija letos, 

pripisala 
k hranilnim vlogam svojih vlagateljev, ki so obstajale na 
dan 31. julija letos in ves čas do 31. decembra t. L, poleg 
rednih obresti še posebni dodatek v obliki dodatnih obre-
sti, ki bodo ustrezale povprečnemu povečanju cen za blago 
v prodaji na drobno v obdobju od 1. julija do 31. decem-
bra letos, po splošnem indeksu cen na drobno Zveznega 
zavoda za statistiko. 

Povračilo bo obračunano od stanja hrani lne vloge na dan 
31. julija letos oziroma od najmanjšega stanja vloge po 
tem dnevu, če bo manjše, kot je bilo na dan 31. julija. 
Pripis dodatka bo opravljen ob novem letu. Vlagatelji bo-
do torej obdržali realno vrednost svojega denarja , ki so 
ga zaupali banki. 

Motiv iz Miklavža pri Ormožu 

NARODNA BANKA JUGOSLAVIJE je objavila v Urad-
nem listu št. 41 odlok, da bodo bankovci po 1000 dinarjev, 
to so sedanji stari bankovci, ki imajo datum izdaje 1. m a j 
1946, v času od 1. oktobra do 31. decembra 1965 potegnje-
ni iz obtoka in zamenjani. 31. decembra t. 1. prenehajo biti 
plačilno sredstvo, vendar jih bodo vse banke še nadal je 
zamenjavale do 31. marca 1966. 

To obvestilo je važno zlasti za ljudi, ki hrani jo sicer brez 
potrebe večje količine denar ja doma. 

Denar je namreč najkoris tneje naložen pri Komunalni 
banki P t u j in njeni poslovalnici v Kidričevem. 

Kot vsako leto ob prvem novembru se bodo tudi letos spomnili 
umrlih internirancev z vencem pod spominsko ploščo na graj-

skem zidu v notranjosti gradu Bori 

SEJA ZIS 

NOVOSTI V JLA 
ZIS je na včerajšnji seji pod 

predsedstvom podpredsednika 
Jakova Blaževiča obravnaval več 
vprašanj s področja prometa, no-
tranje politike, zdravstva in so-
cialne politike. Sprejel je tudi 
program dela zbora za november. 

ZIS je sprejel osnutek zakona 
o spremembah in dopolnitvah 
zakona o jugoslovanski l judski 
armadi. Spremembe, ki jih bo 
predložil zvezni skupščini v odo-
britev, se nanašajo na t r a j an j e 
obvezne službe v JLA oseb, ki so 
se šolale v vojaških in drugih 
šolah v breme proračuna držav-
nega sekretariata z,a narodno 
obrambo, na enkratno denarn > 
pomoč, na pristojnosti za vloži-
tev ali oprostitev disciplinskih 
kazni rezervnih podoficirjev, ?ii-
cirjev in vojaških uslužbencev, 
za prenehanje službe na prošnjo 
vojaških oseb, napredovanje vo-
jaških uslužbencev in na delovne 
odnose civilnih oseb. 

Zvezni skupščini bo ZIS pred-
lagal tudi odobritev odloka o do-
delitvi sredstev iz gospodarskih 
rezerv federacije za dotacijo 
skupnosti jugoslovanskih želez-
nic. 

DE GAULLE 
BO ZOPET GOVORIL 

V Parizu so včeraj uradno spo-
ročili, da bo predsednik de Gaulle 
4. novembra zvečer govoril po 
radiu in televiziji. Pričakujejo, da 
bo francoski predsednik sporočil 
narodu odločitev o svoji kandida-
turi za predsednika republike na 
predsedniških volitvah 5. decem-
bra letos 

• POLJSKI PREVOD 
PREŠERNA RAZPRODAN 

Prva poljska izdaja Prešernovih 
Poezij — izšla je pretekli mesec 
v nakladi 3000 izvodov v Varšavi 
— je že razprodana. O knjigi je 
zelo ugodno pisal tudi tisk, tako 
da obstajajo prav lepe možnosti 
še za drugo, razširjeno izdajo 
Prešernovih Poezij na Poljskem. 

JOHNSON 
ZOPET K0NFERIRA 

Ameriški predsednik Johnson je 
imel včeraj v Austinu v Teksasu 
konferenco z državnim sekretar-
jem za zunanje 2adeve Deanom 
Ruskom o položaju v Vietnamu In 
Santo Domingu te- o drugih med-
narodnih problemih. 

HAJDINA 
Kot je znano, je Atletska zve-

za Slovenije razpisala republiško 
tekmovanje ekip za prehodni 
pokal društev in, srednjih šol. 
Iz ptujske občine so se tega 
tekmovanja udeležila društva 
Hajdima, Markovci, Dornava in 
Ptuj, od srednjih šoj pa Gimna-
zija in Srednja ekonomska šola. 
Prvih šest ekip v Sloveniji se je 
ponovno pomerilo v finalu, in to 
srednje šole v Celju, ostale eki-
pe pa v Trbovljah. Izmed p tu j -
skih ekip sta se najbolje odre-
zali Gimnazija s sedmim mestom 
in Hajdina tudi s sedmim me-
stom. Na finalno tekmovanje so 
bile poleg prvih šestih ekip po-
vabljene tudi rezerve, kolikor 
ena izmed ekip iz prve šestorice 
ne bi tekmovala. Tako so se 
članice iz Hajdine udeležile v 
nedeljo, dne-24. oktobra, v Tr-
bovljah finala^ in dosegle častno 
tretje mesto' za »Pomurjem« iz 
Murske Sobote in Trboveljskim 
»Rudarjem«. Prvi je zbral 5215 
točk, drugi 5042, tretjeplasirane 
Hajdinčanke pa 4165 točk. Če 
upoštevamo, da je bil »Partizan« 
na Hajdini ustanovljen šele le-
tošnjo jesen, je uspeh tega va-
škega društva toliko večji. Vse 
to dokazuje, da ravna občinska 
zveza za telesno kulturo prav, 
ko ustanavlja društva tudi na 
podeželju, kjer so za to pogoji. 
V kratkem bo ustanovitev dru-
štva še v Lovrencu na Dravskem 
polju. Toda če hočemo, da bodo 
ta društva in skratka telesna 
vzgoja na splošno dosegla cilj, 
za katerega jo razvijamo, ne 
smemo iti po poti, kot smo jo 
začeli hoditi v sedanji gospo-
darski reformi, da zmanjšujemo 
že tako majhna sredstva za te-
lesno kulturo. 

O. P. 

Vsem vlagateljem na hranilne knjižice čestita ob 
MEDNARODNEM DNEVU VARČEVANJA 31. OKTOBRU 
KOMUNALNA BANKA PTUJ IN POSLOVALNICA KIDRIČEVO 
Poslušajte prenos radi jske oddaje skupne proslave mednarodnega dneva varčevanja , ki so ga 
pripravile vse komunalne banke SR Slovenije. — Oddaja RTV Ljubl jana bo v soboto, 30. ok-
tobra, ob 20. uri. 



TUDI LETOS ŽALNA KOMEMORACIJA 
NA PTUJSKEM POKOPALIŠČU 

V ponedeljek, 1. novembra 
1965, ob 9. uri, bo v Ptuju na 
mestnem pokopališču pred spo-
menikom prvoborcev, borcev 
xVOV. talcev in žrtev fašistične-
ga nasilja žalna komemoracija 
s programom in s polaganjem 
vencev. 

Občinski odbor združenja bor -
cev NOV Ptuj in Mestna organi -
zacija Združenja borcev NOV 
prosita šole, mladinske in druge 
organizacije, maj okrasi jo tudi za 
letošnji dan mrtvih tiste grobove 
padlih borcev, part izanskih k u -
r i r jev in aktivistov OF, ki n ima-
jo t uka j svojcev in jih na j ob-
ložijo s cvet jem, kakor so to s to-
rili tudi p r e j šn j a leta. 

Kolektivi in prebivalci iz Ptu-
ja naj se zberejo 1. novembra 
1965 ob 8.30 na Trgu mladinskih 
delovnih brigad. S tega trga bo 

: odšel sprevod skupno s svojci 
padlih borcev na ptujsko mestno 
pokopališče. Vence podjetij in 

i organizacij bodo nosili njihovi 
; predstavniki. 

Na žalni komemoraci j i bosta 
! sodelovala godba DPD »Svobo-
j ba« in moški pevski zbor, častna 
i četa garnizi je JA, gimnazija in 
' druge p tu j ske šole. 

Tudi letos se udeležimo žalne 
komemoraci je v čim večjem š te-
vilu skupno s svojci prvoborcev, 
padlih borcev, ta lcev in žr tev 
fašist ičnega nasil ja, ki bodo pr i -
speli v P tu j iz raznih k r a j e v Slo-
veni je . Častno se oddolžimo spo-
minu na revoluc ionar je in rodo-
ljube, ki so padli v bo ju za našo 
osvoboditev ispod fašist ičnega 
nasil ja in za lepše ž iv l j en je na -
rodov Jugoslavi je . 

Občinski odbor Združenja bo r -
cev NOV in Mestna organizaci ja 
Združenja borcev N O V Ptuj . 

Na pokopališču v Ptuju pri spomeniku padlih borcev 

P T U J 
Zbori volilcev 
tudi v Ptuju 

Zbori voli lcev na terenih v 
P tu ju v zvezi s predlogom reba-
lansa proračuna za 1965. leto ni -
so bili polnoštevi lno obiskani, 
vendar k l j ub temu živahini glede 
na razprave o perečih problemih 
P tu jčanov . Predlog rebalansa je 
bil izglasovan, vendar ob raznih 
pr ipombah in predlogih za bo-
dočo deli tev sredstev za področ-
ja, ki so bila doslej nekoliko za-
pos tavl jena . Več kot o proizvod-
nj i in p o v e č a n j u dohodkov je 
bilo razprav o povečan ju skrbi 
za tiste prebivalce Ptuja, ki p r e -
j e m a j o seda j prenizke podpore 
in n imajo nikogar, ki bi zan je 
skrbel. Ostareli , onemogli in 
osamljeni os tanejo nekater i v 
svoj ih zapuščenih sobah brez 
p r i j a t e l j ev in brez skrbi za n j i -
hovo zdrav je in prehrano. Stano-
van j sk i problemi, problemi v 
zvezi z vars tvom predšolskih 
otrok in drugi še mori jo mars ika -
tero družino, ki p r i čaku je od 
skupnosti , da jih bo rešila iz st i-
ske. Mnogo problemov je že re -
šenih, neka j pa jih vedno os ta ja ' 
in jih p r a v gotovo tudi ne bo 
zmanjkalo . 

Mir okrog nove pošte 
Gradbena dela pri g radn j i no-

vega poštnega poslopja ob mino-
ritskem samostanu počivajo , ker 
ni s redstev za n a d a l j e v a n j e del. 
Razna pr izadevanja občinske 
skupščine in r azumevan je n e k a -
terih kolekt ivov za zgraditev no-
vega poštnega poslopja ne zale-
žejo. Gospodar j en je z omejenimi 
sredstvi po gospodarski reformi 
onemogoča invest ici je na o b j e k -
tih, za ka te re p re j niso bila za-
gotovl jena zadostna sredstva. 
Zato bo pot rebno počakati z za-
četnimi in nedovršenimi zgrad-
bami, kot je npr. poštno poslopje, 
tudi čez zimo in vsa j p r ihodnje 
leto zagotoviti sredstva za n a -
da l jn jo g radn jo tega poslopja . 

Ravno glede na us tav l jena de -
la na poštni zgradbi so P tu jčan i 
mnenja , da ni potrebno, da je to 
gradbišče tako daleč na trg za-
orajeno, ker ome ju j e g ibanje na 
trgu glede na močan avtobusni 
promet pa tudi ostali promet čez 
avtobusno pos ta jo na Trgu svo-
bode. Vsa j do nada l j evan j a del 
bi morali leseno ogra jo pred 
gradbiščem potisniti bliže k 
zgradbi in sprostiti promet na 
tem prostoru. Ta sprememba ne 
bo zahtevala od »Drave« velikih 
stroškov, za promet pa bo pome-
nila vel iko o la jšavo. 

Slovenski pisatelji 
na obisku v Halozah 

Občinska zveza p r i j a te l j ev 
mladine je poskrbela za obisk 
nekater ih slovenskih p isa te l jev 
v šolah v p tu jsk i občini, in sicer 
v Majšperku , Zetalah in Podleh-
niku ter v Vidmu in v Cirkula-
nah. Ti obiski so predvsem na -
menjeni šolar jem, ki bi na j spo-
znali p isate l je in nj ihova dela za 
otroke in mladino, obenem pa bi 
n a j pisatelj i spoznali ž iv l jen je i 
otrok v teh kra j ih in si nabrali 

tvar ine za nada l j n j e pesniško 
u s t v a r j a n j e o otrocih in mladini 
na podežel ju . Haloški predeli 60 
tudi v jeseni izredno lepi, zato 
ni čudno, da so se pisatel j i Jože 
Šmit, Smiljan Rozman itn Mar ič -
ka Znidaršič odzvali r avno vabilu 
teh k ra jev . Povsod so jih otroci 
in odrasli lepo sprejel i in rezul-
tat obiska so obojes t ranski g lo-
boki vtisi in lepi spomini, ki bo -
do živeli da l je v mnogih n a d a l j -
n j ih pesniških delih imenovanih 
gostov. 

Letovišče grad Bori bo 
poslovalo tudi čez zimo 

Letovišče grad Bori bo poslo-
valo v gra j sk ih prostorih samo 
do 1. decembra 1965, potem pa 
bo stalnim in občasnim gostom 
na razpolago nova res tavrac i ja 
pred gradom, ki jo u re ja jo . V 
n j e j bo dovol j prostora za spre -
jem več j ega števila obiskovalcev 
Borla in za razne izletnike, ob-
enem pa bodo tudi možnosti za 
p renočevan je gostov, ki pr ispejo 
na Bori v soboto zvečer ali v ne -
deljo zvečer in bi radi tam p re -
nočili. V novih prostorih bo to 
gostinsko p o d j e t j e poslovalo tu -
di v zimskem času, v gradu pa 
na izrecno že l jo kolekt ivov, ki 
želijo imeti v gra j sk ih prostorih 
občni zbor in razne pr i redi tve 
kot zaprta družba. Seda j je mar -
sikdo v dvomu, če je letovišče 
grad Bori še vedno odprto, zato 
j-- prav, da je javnost informira-
na o novih možnostih za štabno 
sp re j eman je gostov na gradu 
Borlu tudi v zimskem času. Gle-
de na dobro postrežbo in dobra 
vina ter jestvine ni s trahu, da bi 
bilo to gost insko p o d j e t j e ob so-
botah in nede l jah ter ob raznih 
prazniki brez gostov. Ob današ-
n jem razvitem avtomobilskem 
prometu ne povzroči izlet na 
Bori nobenih težav, zlasti če je 
tam stalno odpr to gostišče. 

Pomagali bodo urediti 
cesto do obrata na bregu 

Mladinski akt iv živilske indu-
str i je »Petovio« P tu j je sklenil 
na svojem zadnjem ses tanku 
med drugim tudi pomagat i pri iz-
bol j šanju ceste k obratu na Bre-
gu. Ob le tošnj ih poplavah se je 
izkazalo, da je cesta do tega 
obrata prenizka in je ob vsaki 
poplavi pod vodo, da ni mogoče 
priti na obrat niti s tovornimi 
vozili. Z izbol jšanjem ceste bi 
na j ovire v pr imeru poplav 
zmanjšali . 

Za izboljšanje skladišč 
pri mlinu na bregu 

Predstavniki pod je t j a Industr i -
ja testenin Maribor in obrata 
Ptuj—mlin in s t rokovnjak i g rad-
benega pod je t j a »Gradnje« P tu j 
so si 20. 10. 1965 ogledali sk la -
diščne prostore mlina na Bregu 
v zvezi s p reured i tv i jo teh p ro -
storov, da se ne bi vračala ne -
varnost pop lav l j an ja vskladišče-
nih žitaric. Gradbena dela se čez 
zimo nekoliko zavlečejo, ker ni-
so vsak dan ugodni pogoji za zi-
darska in ostala dela, Zato bo 
tudi težko izvršiti po t rebna dela, 

ne da bi se zavlekla v daljši čas. 
Komisijski ogled je pokazal, da 
bo preuredi tev teh prostorov za 
potrebe mlina n u j n o potrebna, 
vse ostalo pa je skrb p ro jek tan-
tov, ki mora jo upoštevati vse 
momente za izbol jšanje skladi-
ščenja žitaric, in izvajalca pa t u -
di invest i torja , ki mora zagoto-
viti za vsa dela potrebna sredst-
va. 

Kmalu bodo končali 
šolanje na ESŠ 

V najbl iž jem času bodo kon-
čali z izrednim šolanjem starejši 
slušatelj i Ekonomske s rednje šo-
le v Murski Soboti, ki so več i -
noma iz kolekt iva TGA »Boris 
Kidrič« Kidričevo. P redavan j 
je konec, seda j jih čaka jo samo 
še zaključni izpiti. Ti bodo v j a -
nuar ju 1966. Vodja izobraževal-
nega centra Franc Vrlič iz Kidri-
čevega se je zelo trudil, da bi bi-
li sedanji slušatelj i ESŠ Murska 
Sobota za spodbudo mlajš im k a -
drom, ki jim je potrebna enaka 
šolska izobrazba. Na jvz t ra jne j š i 
so ostali in bodo končali šolanje . 

Nad 3 milijone za pomoč 
poplavljencem 

N e k a j sindikalnih podružnic v 
ptujski občini je zbralo za pomoč 
poplavl jencem v p tu jski občini 
nad 3 mil i jone d inar jev . Sindi-
kalna podružnica Splošne bol-
nišnice Ptuj je zbrala 85.930 din, 
sindikalna podružnica osnovne 
enote PTT Ptuj 69.100 din, s indi-
kalna podružnica družbenih de -
javnosti »Dr. Jožeta Potrča« 
48.200 din, sindikalna podružnica 
podje t ja »Konus« Majšperk 
18.200 din in nadzorstvo proge 
Ptuj 13.800 din. Ostalo so pr ispe-
vale ostale sindikalne podružni-
ce po svojih zmožnostih. 

Manjše povpraševanje 
po umetnih gnojilih 

Podražitev umetnih gnojil moč-
no vpliva na rabo teh tudi pri 
kmetovalcih — kooperant ih kme-
tijskih zadrug. To ugo tav l j a jo 
tudi kmet i j ske zadruge Jože Lac-
ko, Hajd ina in Haloze. Vsa j 50 
kooperantov vsake izmed teh za-
drug za jesensko setev ni vzelo 
umetnih gnojil, ker so predraga. 

Obisk iz Grosuplja 
v Ptuju pri občinskem 

sindikalnem svetu 
Člani predsedstva Občinskega 

sindikalnega sveta Grosupl je so 
obiskali v soboto, 23. oktobra 
1965, Občinski sindikalni svet 
Ptuj. V dveh dnevnih obiska so 
imeli gos t je iz Grosuplja priliko 
slišati mnogo vsega iz izkušenj 
Občinskega sindikalnega sveta 
-Ptuj in sindikata Kmeti jskega 
kombinata Ptuj ter si ogledati 
Haloze in p tu j ske zgodovinske 
zanimivosti. 

18. decembra 
bo v Kidričevem občni 

zbor 0SS Ptuj 
18. decembra 1965 bo v Kidri-

čevem 9. občni zbor Občinskega 

Janez Toplak iz Spuhlje dobil visoko 
odlikovanje 

Prezidij Ljudske skupščine 
FLRJ je odlikoval z ukazom z dne 
21. 10. 1946 Janeza K. Toplaka 1* 
Spuhlje 27 z medaljo zaslug za 
narod. To visoko odlikovanje mu 
je izročila v torek, 26. oktobra 
1965, predsednica Občinske skup-
ščine Ptuj Lojzka Stropnikova, 
ki mu je ob tej priliki tudi pri-
srčno čestitala. 

To odl ikovanje je bilo name-
n jeno Janezu Toplaku že 1946. 
leta, ko je zaradi nepopolnega 
naslova zaostalo v pisarni orde-
nov v Beogradu. Po končni točni 
ugotovitvi, da je od l ikovanje na -
menjeno Janezu K. Toplaku iz 
Spuhlje, ga je ta tudi sprejel . ' 

V Kolomni v Rusiji je bil od-
likovani 6. 10. 1943 ujet , febru-
ar ja 1944 pa se je pri Pojtavi pr i -
družil I. jugoslovanski brigadi, 
ki je bila formirana v ZSSR. Njen 
komandant je bil major Pero F,i-
lipovič. S to brigado je prišel J a -
nez Toplak čez Romunijo v Sr-
bijo na fronto pri Čačku in od 
tam peš z br igado čez Brčko in 
Slavonski Brod vse do Cel ja v 

več spopadih s fašističnih so-
vražnikom, ki je utrpel do konč-
nega poraza občutne izgube. 
Kljub vsemu je imel Janez Top-
lak to srečo, da se je vrnil do -
mov zdrav. Decembra 1942 je bil 
prisilno mobiliziran v nemško 
vojsko. Skupno z drugimi so ga 
1943. leta pri Kolomnu zajeli 
ruski vojaki . Mnogi n jegovi v rs t -
niki, ki so se kot on pridružili 
borcem za osvobodi tev domovi-
ne, so popadali pozne je na d o -
mačih bojiščih v bojih s fašist ič-
nim sovražnikom in z domačimi 
izdajalskimi formacijami. 

Za junaško zadržanje v I. j u -
goslovanski brigadi j e bil med 
preživelimi tudi Janez Toplak 
predlagan za odl ikovanje , ki ga 
j e seda j dobil. J . V. 

Janez Toplak 

POŽAR V MIHAL0VCIH 
23. ok tobra t. 1. ob 10.45 je iz-

b r u h n i l požar v Mihalovcih 33 
pr i Ormožu. K u p sena je zaneti l 
4- le tni otrok, k i se je v nepos red-
ni bližini igral z vžigalicami. 

Za rad i h i t r e pomoči gasilcev, 
so del k r m e rešili , v e n d a r ta k r -
m a n i več u p o r a b n a . Požar j e 
uniči l p r ib l ižno 3 tone sena in s 
t e m povzročil za pr ibl ižno 60 t i -
soč d i n a r j e v škode. 

V z a d n j e m času je to že d rug i 
požar p r i t e j hiši. Rdeči pe te l in 
je p rv ič upepel i l pr ib l ižno 3 to-
ne slame. Z a d n j i požar ponovno 
kaže, da j e t r e b a več s k r b i po -
sveti t i nadzor s tvu ot rok. 

Problemi delovnih invalidov v TGA 
Komisija za zapos lovanje in 

rehabi l i taci jo inval idov v TGA 
je pripravila poročilo o svojem 
delu. Komisija je dolžna poskr -
beti, da bodo delovni invalidi v 
pod je t ju zaposleni na primernih 
delovnih mestih v smislu t emel j -
nega zakona o invalidskem za-
va rovan ju . Na osnovi analiz k a -
drovske službe pod je t j a , j e ko -
misija pregledala in preučila 
s tan je invalidov in za delo man j 
zmožnih oseb ter ugotovila, da 
se je dosle j postopalo z de lov-
nimi invalidi v p o d j e t j u po za-
konitih določilih TZIZ in v 
okviru možnosti, ki so pač bile 
v pod je t ju . Tako je bil za v s a -
kega posameznega invalida u v e -
den IK postopek, pri ka terem so 
sodelovali kad rovsko socialna 
služba, predstavnik KZSZ, obra t -
na ambulanta ter člani komisi je 
za zapos lovanje in rehabi l i taci jo 
invalidov. N a d a l j e je komisi ja 
ugotovila, da n a s t a j a j o vsako 
leto zelo pereči problemi v zve -
zi z reševanjem vprašan j de lov-
nih inval idov in za delo m a n j 
zmožnih oseb, ker p o d j e t j e n i -
ma dovol j delovnih mest, k j e r bi 
bilo možno zaposlovati invalide 
oziroma uvesti poklicno rehabi -
litacijo. Po rekonst rukci j i oziro-
ma avtomatizaci j i obrata glinice 
in z izgradnjo nove elektrolize 
so odpadla nekatera delovna 
mesta, ki so bila z aktom občin-
ske skupščine Ptuj določena za 
zapos lovanje inval idov in dela 
man j zmožnih oseb. Tako je bilo 
notrebno ponovno določiti t a k -
šna delovna mesta. Komisija je 
tudi predlagala, da se iz sklada 
osebnih dohodkov za splošne 
pot rebe p o d j e t j a p laču je osebni 
dohodek delavcem invalidom, ki 
bodo delali na delovnih mestih, 
ki jih na j delovne enote začasno 
us tanovi jo na svojem območju, 

za čas ko bo t ra ja l postopek za 
spremembo- de lovnega mesta, 
poklicno rehabi l i taci jo ali inva-
lidsko upokoj i tev 

- m e 

Krajevna skupnost Markovci rešuje 
gospodarska in socialna vprašanja 

Svet k r a j e v n e skupnost i M a r -
kovci namerava uredit i s k r a j e v -
nim samoprispevkom za 1965. 
leto cesto Borovci—Markovci, 
zgraditi sani tar i je pri kul turnem 
domu v Borovcih in Stojncih ter 
zgraditi te lovadnico v Markovcih 
in nabavit i mrliški voz za svoje 
območje. S k ra jevn im samopri -
spevkom, ki bi ga na j plačali 
kmetovalci glede na katastrski 
dohodek, zaposleni pa določen 
odstotek od enomesečnih oseb-
nih dohodkov , bi zbrali skupno 
neka j nad 1,800.000 din. Vsako 
kmečko gospodars tvo bi namreč 
plačalo samoprispevek v višini 
1 od katas t rskega dohodka, 
zaposleni pa 2 % od povprečnih 
mesečnih p re jemkov. 

Skoraj na vsaki seji mora re -
šiti svet k r a j e v n e skupnosti 
Markovci po neka j p rošen j p re -
bivalcev z območja skupnosti , ki 
živijo v težkih materialnih raz-
merah in so odvisni od pomoči 
skupnosti . V večini pr imerov je 
slabo zdravstveno s tan je spravilo 
posameznike v nezaviden polo-
žaj, iz katerega jih lahko reši 
samo še na jb l ižn ja skupnost , ki 
na jbo l j pozna n j ihove razmere. 
Užitkarska vprašan ja so tudi na 
območju te skupnost i problem 
zase. Pravno so mnogim starim 
l judem pravice v izročilih in 
drugih pogodbah zagotovl jene, 

prakt ično pa nerealizirane. Za-
radi tega zabredejo prizadeti v 
izredno slabo mater ia lno s tanje , 
zlasti če so za delo nesposobni 
in bolehni. S podporami od 4000 
din da l j e se sicer problemi ne 
da jo rešiti, jih pa v s a j delno 
omilijo. Predvsem se potrudi 
svet k r a j e v n e skupnosti vplivati 
na domače, da poskrbi jo za 
svoje s tarše kot se spodobi in 
da naj ' ne v idi jo v odnosu do 
starih in onemoglih samo svojih 
koristi, t emveč svoje odgovor-
nosti do staršev, ki upravičeno 
p r i čaku je jo od svoj ih otrok vsa j 
toliko srčne topl ine in pot rpež-
lj ivosti , kolikor so je bili kot 
otroci od nj ih vse ž iv l j en je de -
ležni. 

V. J. 

Okolica šole v Kidriče-
vem pred dokončno 

ureditvijo 
Krajevna skupnost v Kidriče-

vem bo še letos st lakovala cesto 
pri osnovni šoli v Kidričevem, 
k j e r še okol je ni dokončno u re -
jeno. Ko so letos septembra 
asfaltirali ceste v nasel ju, so 
asfaltirali tudi odcep ceste do 
šolske stavbe. Upravni odbor 
sklada za šolstvo skupščine ob-
čine P tu j je sklenil, da so lahko 
bila od dozidave šolske s tavbe v 
Kidričevem preostala sredstva 
uporabl jena za uredi tev okolice 
šolskega poslopja. Tako so imeli 
letos na razpolago za uredi tev 
okolice šole okrog 5 mil i jonov 
d inar jev sredstev. 

Uničevanje podgan in 
miši na ormoškem 

območju 
V času od 2. do 6. novembra 

t. 1. bo na območju občine Or-
mož zastrupljevala miši in pod-
gane posebna ekipa Zavoda za 
zdravstveno varstvo iz Maribora. 
Ta akcija bo obvezna za vse last-
nike hiš in za delovne organiza-
cije. Namen te akcije je uničiti 
glodalce, ki so pogosti prenašal-
ci raznih nalezljivih kužnih bo-
lezni. 

Na območju občine Ormož se 
opaža, da miši in podgane po-
vzročajo precejšnjo škodo s tem, 
da uničujejo živila, material, ga 
ponesnažijo, tako da ni primeren 
za potrošnjo. Taka akcija je v 
občini Ormož nujno potrebna in 
jo je treba vsestransko podpreti 
s tem, da se ekipi omogoči za-
strupiti prostore. 

Napačno bi bilo odklanjati ta-
ko akcijo z motivizacijo, da je 
pri hiši mačka ali pa da glodal-
cev ni. Po vsem svetu se ljudje 
borijo proti tej nadlogi, o čemer 
nas obvešča dnevno časopisje. 

D. R. 

Za volanom je zadremal 

sindikalnega sveta Ptuj . V času 
od 20. novembra do 10. decem-
bra bodo v občini Ptuj konfe ren-
ce sindikalnih organizacij . O b -
činski sindikalni svet in s indikal -
ne organizaci je se na le tošnje 
konference že skrbno p r ip rav l j a -
jo. 

Po vsebini bi na j bile bolj 
konkre tne in blizu možnih reši-
tev raznih predlogov in sklepov, 
po obsegu pa dobro obiskane ter 
skrbno pr ipravl jene . Gospodar-
ska reforma zahteva tudi dobro 
gospodar j en je s časom funkcio-
na r j ev političnih organizacij , za-
to mora jo biti konference kra tke 
in jedrnate . 

V bodoče se ne bomo smeli več 
zadovolji t i z raznimi razpravl ja -
nji o problemih, temveč s p red-
logi za n j ihovo rešitev. Sindikal-
na konferenca na j izbere od vseh 
predlogov najbol jše , ki jih na j 
vsebu je jo sklepi, te pa je po t reb-
no potem dosledno izvesti, sicer 
tudi konference ne dosežejo svo-
jega namena. 

Dne 21. okt«. 1.1. se je p r ipe-
ti la laž ja p r o m e t n a nesreča na 
cesti I. r eda pr ib l ižno 200 m e -
trov pred Ormožem. Šofer ~ta-
tre^ (brez regis t rac i je) Josip 
P l e v n j a k je pe l ja l iz Zlatol ičja 
v Čakovec na svoj dom 6 kubič-
nih me t rov mivke in je med vož-
n j o za vo lanom zadremal . V bla-

gem ov inku v levo je vozilo 
skren i lo v desno in se p rev rn i lo 
v obcestni j a rek . Obležalo je na 
desni s t ranic i in je na n j e m na-
s ta lo za 5 tisoč d i n a r j e v škode. 
Šofer je ostal brez poškodb. Po 
nesreči m u je bila odvzeta kri . 
P r e v r n j e n i t ovo rn j ak so p r ihod -
n j ega dne postavil i na kolesa. 

Pismo 
uredništvu 
Nič grozdja za tiste, 
ki nimajo vinogradov 
KZ je na Polenšaku že poleti 

zbirala naročila za nabavo s rb-
skega grozdja. Pr i javi lo se nas 
je mnogo, med temi tudi takšni, 
ki imajo lastne vinograde. 

19. t. m. je prispelo grozdje , 
vendar so ga funkc ionar j i delili 
tako, da je le pet in teresentov 
brez lastnih v inogradov dobilo 
grozdje , vse ostalo pa so dobili 
tisti, ki imajo vinograde. 

Obljubi , da prispe čez dva dni 
nova poši l jka , s ka t e ro so nas 
skušali potolažiti, uprav ičeno 
nismo ver je l i . Do danes, 26. t. m. 
namreč še vedno ni prišlo nič za 
nas, ki i tak nič nimamo, k a j še 
lastnega vinograda. 

Prizadeti s Polenšaka 

ZAKAJ TAKO? 
DRAGO VINO 

V JERUZALEMU 
P r e d k r a t k i m smo obiskal i t u -

r i s t ično zan imivo razg ledno toč -
ko J e r u z a l e m . Lep k r a j z okolico 
je p r iv lačen p r e d v s e m v času t u -
r i s t ične sezone in t r ga tve . S o n č -
ni sobotni popoldan n a m j e 
omogočil lep razgled prot i m a -
džarsk i in avs t r i j sk i mej i , og le -
dal i s m o 1 si v r h o v e S lovensk ih 
goric, videl i smo daleč na H r v a t -
sko in pogled n a m je zaneslo t u -
di p ro t i Halozam. Pr ib l ižno 20 
gostov je sedelo n a p ro s t em p red 
gost iščem J e r u z a l e m , ki je o b r a t 
Gost inskega p o d j e t j a L j u t o m e r . 
Gost išče je p r i m e r n o u re j eno , 
ima n e k a j prenočišč, p ros to r za 
ples in po želji zav r t i j o tud i po -
skočno polko. N a m je h i t ro in so-
l idno pos t reg la m l a j š a n a t a k a r i -
ca in vse bi bilo v redu , če nas 
n e bi t a k o pr izade la visoko cena 
vina. 

Mislili smo n a m r e č , da bi m o -
ra lo bi t i v ino v v inorodnih k r a j i h 
cene j še ko t v i ndus t r i j sk ih c e n t -
r ih in v mes t ih . Vendar , o t e m 
n a j govor i jo de j s tva . L i te r l a ške -
ga rizlinga ali l i ter t r a m i n c a s t a -
ne ta 700 d i n a r j e v . B u t e l j k e so 
za 100 d i n a r j e v draž je , n a r e z e k 
za eno osebo pa s t ane 450 d i n a r -
jev. Os t ane v p r a š a n j e , koliko n a j 
s t ane l i ter laškega r izl inga v M a -
r iboru , L j u b l j a n i , n a Reki ali v 
še odda l j ene j š ih k ra j i h . V M a r i -
b o r u je cena t e m u v inu ista, v 
P t u j u pa za 50 d i n a r j e v nižja . 

Načelo gost incev bi n a j bito, 
da je t reba v v inorodnih k r a j i h 
točiti v ino po n iž j ih cenah, s a j 
ni s t roškov t r anspor ta , n a k u p j e 
b rez posrednikov, možna je. h i -
t r e j ša dobava in še n e k a t e r e 
okolnost i vp l iva jo na bo l j do -
s topno ceno vina. K a j m e n i o t e m 
Gost insko p o d j e t j e L j u t o m e r ? 

F. F. v 
i -

G o t o v a t u d i c e s t a 
p r i m o s t n i t e h t n i c i 

Cesta pri mostni tehtnici, ki 
jo je zgradilo p o d j e t j e za nizke 
g radn je »Nigrad« Maribor po 
pro jek tu Pro jektantskega biroja 
Ptuj, je gotova in bo v kra tkem 
času tehnično pregledana in p re -
vzeta v uporabo. Pregledala jo 
bo komisi ja občinske skupščine 
Ptuj. 



Ob 20 letnici OZN razstava 
v ESŠ v Ptuju 

Za 20-letnico obstoja organizacije Združenih narodov je pri-
pravil klub OZN pri Ekonomski srednji šoli v Ptuju skromno, 
vendar zanimivo razstavo slik, razne literature in pregledov o 
delu OZN v gospodarsko, socialno, zdravstveno in vojno ogro-
ženih delih sveta. Odprta je bila od 22. do 25. oktobra 1965 in so 
jo obiskali dijaki in učenci ptujskih šol. 

Ljubica Šuligoj, profesorica za 
zgodovino v Ekonomski srednji 
šoli Ptuj, ki pomaga klubu in 
predsednica kluba Sonja Valen-
tin, sta pojasnili na vprašanja o 
tem klubu, da je bil ustanovljen 
že lansko leto in da si z vso res-
nostjo prizadeva pridobiti v klub 
čim več dijakov. Sedaj jih je 
včlanjenih 14, s katerimi se red-
no sestaja jo ob raznih predava-
njih in razpravah o tekočih med-
narodnih problemih.* Njihova ak-
tivnost je navezana na sodelova-
nje z ostalimi klubi v Ptuju, ki 
so na gimnaziji, v šoli Toneta 
Znidariča, Franca Osojnika in v 
ptujski gamiziji JA. Sami težko 
začnejo kakšno večjo akcijo, ker 
delajo brez finainčnih sredstev. 

Republiški center OZN jim po-
maga po svojih močeh s tem, da 
jim pošilja razne fotografije in 
literaturo ter jih vabi na razna 
posvetovanja. Enako občinski 
center. Med klubi je sicer pre-
malo sodelovanja in bodo po-
skušali to razširiti in pridobiti v 
svoje vrste čimveč dijakov in 
šolarjev. S Slovenj Gradcem, ki 
ima najmočnejši klub OZN, bodo 
navezali stike ter z njim izme-
njali izkušnje. Tudi podpredsed-
nica kluba Vida Kelner, sekretar 
Vlado Zadravec, blagajnik Nada 
Meglič in Danica Lovrenčič in 
ostali bi radi, da bi imeli več 
uspeha in več predavanj , filmov 
o delu OZN, kar bo prav gotovo 
zelo zanimivo zlasti za mlajše 
ljudi. Mnogi dijaki in učenci se 
niti ne zavedajo, da jim lahko 
pomaga sodelovanje s klubom 
OZN pri učenju predmetov iz 
družbenih ved in pri spoznavanju 
posebnosti posameznih dežel, s 
katerimi ima Jugoslavija pr i ja -
teljske stike in razne pogodbe o 
medsebojnem sodelovanju in t r -
govanju. 

Ravnatelj šole Jože Stropnik 
je pozdravil iniciativo kluba za 
razstavo, ker smatra, da se bo 
klub OZN iz leta v leto med di-

jaki te in drugih šol v zgradbi 
ESŠ vedno bolj uveljavljal in 
dosegal nadal jnje uspehe, zlasti 
če bodo kazali zanj razumevanje 
tudi odrasli. Za 20-letnico OZN 
je bila zato nameinjena ena šol-
ska ura problemom OZN in n j e -
ni aktivnosti. 

Ptuj se šteje med prve kraje v 
Sloveniji, ki so se zanimali za 
ustanovitev kluba OZN, kar po-
meni, da je vznikla med dijaki 
želja po mednarodnem udejs tvo-
vanju v duhu deklaracije OZN in 
njenih ciljev. Vseh pet ptujskih 
klubov si bo prizadevalo, da bo 
njihova aktivnost enakovredna 
organizacijam iin društvom v ob-

čini, ki so deležna tudi materi-
alne opore. Zato tudi lažje raz-
vi ja jo svojo aktivnost celo bolje 
kot klubi OZN, ki so brez mate-
rialnih sredstev in ki odvaja jo 
nadrejenim vso, že itak skromno 
članarino. 

Ob tej priliki ne bi smeli pre-
zreti okna v Miklošičevi ulici, 
ki je stalno polno slik o delu in 
uspehih OZN. Le žal gredo mno-
gi odrasli in tudi mladi mimo 
njega, kot da jih ne zainiima, ka j 
se dogaja po svetu, kako trpi 
človeštvo v drugih delih sveta 
in kako dobrodošla mu je pomoč 
organizacije OZN in njenih čla-
nic. Te smatrajo, da je vse člo-
veštvo ena sama velika družina 
in da morajo razvitejše dežele 
pomagati zaostalim in z vojnim 
upostošenjem prizadetim naro-
dom tudi na drugi strani zemelj-
ske oble. V. J. 

Razstava OZN v Ekonomski srednji šoli v Ptuju 

S tekmovanjem končana 
letošnja letalska sezona 

V četrtek, dne 31. oktobra 
1965, je končal Aeroklub Ptuj 
na p t u j s k e m letališču sezono 
l e t en j a motornih in jadralnih 
pilotov, in sicer s tekmovanjem 

11 motornih pilotov od 15 pilo-
tov kluba. 

Namen tekmovanje je bil 
tehnična in inteligenčna preiz-
kušnja pilotov za oceno do 400 
točk. Vsak pilot je dobil 4 na-
loge, in sicer izvidniško z iska-
njem napisa z zgodovinskim 
pomenom, merjenje razdalje 
dveh točk, točnost preleta ter 
točnost pristajanja s prižganim 
in ugaslim motorjem. V oce-
njevalni komis i j i je bil inštruk-
tor letenja Fran jo Rožman iz 
Maribora. 

Največ točk so dosegli piloti: 
Vrbančič, ki je bil pred 4 dnevi 
prvi v Beogradu na tekmova-
nju v počastitev spomina na 
1. jugoslovanskega letalca E. 
Rusjana, Cestnik Matevž, Jan-
ko Koderman, Jože Bulotin in 
Kari Korpar, ostale točke pa 
niloti: Janez Meznarič, Adolf 
Meglič, Jože Stopar In Alojz 
Ganza. 

Za tekmovanje so imeli do-
kaj ugodno vreme, vendar raz-
m e r o m a težke in precizne nalo-
ge, ob katerih se je zopet izka-
zalo, da so bili v dobri šoli in 
da imajo vsi mnogo dragocnih 
letalskih izkušenj. 

Njihov zaključek letalske se-
zone je bil v znamenju skrom-
nosti. Posedli so na robu leta-
lišča okrog ognja, nad katerim 
so se pekli kostanji. Ob lušče-
nju kostanjev in pitju kokte 
so se še pomenili o podrobno-
stih letošnjega dela in uspehov 
ter o bodočih načrtih, zlasti o 
letenju na smučeh v mrzlih, 

sončnih zimskih dnevih, ko rad 
vsakdo pogleda v zrak za njimi 
in skima z glavo, češ, tam zgo-
ra j pa že mora biti precej sve-
že, če že na zemlji sili zima za 
nohte. 

Že skoraj v mraku so spravili 
avione v hangar, vse lepo po-
spravili in zaklenili ter se vr-
nili v Ptuj v želji, da bi se tu-
di prihodnje leto kljub skrom-
nim sredstvom, tako kot letos 
pogostoma vzpenjali v višave 
in beležili vedno nove uspehe. 

V. J. 

Gradnja 12-stariovarsjskega bloka v Ivanjkovci?! 

G r a d n j a 12-stanovanjskega 
bloka v Ivanjkovcih hi t ro napre-
du je . Gradi ga gradbeno podje t -
je »Ograd« Ormož, investi tor pa 
je Občinski s tanovanjski sklad 
Ormož. Po predračunu bo grad-
n j a bloka vel ja la 52 mil i jonov 
d ina r j ev in je dolg 15,96, širok 
11,66 in visok 11 metrov. V pr i -
t l ičju bloka bodo kletni prosto-
ri in zdravs tvena postaja . Blok 

v Ivanjkovcih je že dokončno 
zgrajen, razen pleskanja , pola-
gan ja parketa , g r adn je studenca 
in drugo. Po m n e n j u gradbeni-
kov bo zgradba še letos predana 
namenu. 

Blok bo za Ivanjkovce precejš-
n jega pomena, sa j bo z n j im re-
šeno vp rašan je s t anovan j pro-
svetnih delavcev in prostorov 
zdravstvene ambulante . 

Nekaj o delu Delavske univerze 
v sezoni 1965-66 

Z mesecem n o v e m b r o m zače-
n j a Delavska univerza v P t u j u 
zopet z in tenzivnejš im delom v 
mnogih k r a j i h p t u j s k e občine. 
P r e j š n j a leta je n j e n o delo za-
je lo doma la vse večje pa tudi 
neka te re m a n j š e k r a j e v občini, 
v na s topa joč i sezoni pa bo po-
svetila večjo pozornos t tudi sa-
m e m u m e s t u P t u j u . 

Med d rug imi obl ikami dela 
Delavske univerze so se zlasti 
uvel javi le šole za s t a r še prve in 
d ruge s topn je , šole za ž iv l jenje 
enako prve in d ruge s topn je , 
letos pa u v a j a še šolo za mla-
de zakonce. Če r ačunamo , da 
je šlo skozi šole za s t a r še in 
šole za ž iv l jen je vsako leto ne-
k a j s to mlad ine in odrasl ih , 
n a m že ta poda tek zgovorno 
briČa, da so te šole pos ta le tra-
dici ja , ki j o m o r a m o s k r b n o 
razvi ja t i nap re j . Dogaja lo se j e 
pa, da so razvi te jš i k r a j i poka-
zali m a n j z a n i m a n j a za te šole 
kot m a n j razviti . Izkazalo se je, 
da so šole d o b ro delovale v ti-
s t ih k ra j ih , k j e r so Delavski 
univerzi pomagal i p r i organiza-
ci j i k ra jevn i f ak to r j i . Največ-
k r a t so to bili uči tel j i , ki so na 
splošno pravi lno razumel i svojo 
d ružbeno in k u l t u r n o vlogo, 
p r e m a l o pomoči pa so da ja l e 
Delavski univerzi organizaci je 
in druš tva , k a r bodo m o r a l a v 
novi sezoni vsekakor popravi t i . 

Že naziv šola za s ta r še pove, 
da v teh šolah govor i jo preda-
vatel j i s t a r šem, kako n a j otro-
ka v z g a j a j o in sk rbe za n jegov 
telesni in duševni razvoj . Prva 
s t o p n j a šol za s t a r še obravnava 
o t roke v predšolski dobi in do-
bi obveznega šo lan ja , d ruga 
s t o p n j a p a z a j e m a zlasti mlade-
ga človeka v pube r t e tn i dobi, 
to j e mlad ino od 15—18 leta. 

Šola za mlade zakonce j e no-
va obl ika izobraževanja za one 
mlade l judi , ki so nedavno 
sklenili zakonsko zvezo ali p a 
so t ik p red n jo . Obsega sledeča 
p r e d a v a n j a : 

spolno ž iv l jen je v zakonu in 
sodobno u r e j e v a n j e ro js tev , 

zdrava nosečnos t in porod , 
p r e h r a n a in nega do jenčka , 
bolezni do jenčka , 
telesni in duševni razvoj člo-

veka v zgodn jem ot roš tvu , 
h a r m o n i j a in krize v zakonu. 
Zavedamo se, da z navedeni-

mi p r e d a v a n j i n i i zč rpana vsa 
t emat ika , s ka t e ro n a j bi bili 
seznanjen i mlad i zakonci, ven-
d a r bo za začetek zadostovalo, 
pozne je p a b o m o sestavili pro-
g r a m zares izčrpnih p r e d a v a n j . 
Sodimo, da bi m o r a l iti skozi 
šolo vsakdo, p r e j ko t si u s tva r i 
zakonsko živl jenje . Marsikate-
ra nadloga v zakonskem življe-
n j u bi odpadla , če bi bil m lad 
človek bo l j e poučen, s a j naše 
l juds tvo prav i lno pravi : »Ko bi 
bil vedež, ne bi bil revež.« Ne-
vednos t j e vir nevšečnost i . 

V sezoni, ki je p r ed du rmi , bo 
Delavska univerza organizi ra la 

i p r i m e r n a p r e d a v a n j a iz obeh i 
I s t o p e n j šol za ž iv l jen je tudi za | 

s t a r e j š e d i j ake gimnazi je , eko-
n o m s k e s r e d n j e šole in vajen-
skih šol in s t em dopoln jeva la 
vzgojno delo uči te l jev in profe-
sor jev , ki se t r u d i j o ka r na j -
bo l j e izoblikovati m lado oseb-
nost . 

Delavski univerzi je m n o g o 
na tem, da bi poslušalci z n j o 
sodelovali, s t em da bi predla-
gali, kakšna p r e d a v a n j a bi žele-
li še poleg teh, ki j ih ima v 
svo jem p r o g r a m u . Ravno tako 
želi, da bi poslušalci ob preda-
van j ih čim več razpravl ja l i , 
vpraševal i in p redava te l j a do-
polnjeval i . L j u d j e dob re vol je 
se lahko vse pogovori jo , razre-
š i jo tudi n a j b o l j z amo tane 

i vzgojne in d ruge p rob leme . Ob 
I koncu šole za s ta r še ali za živ-
l j e n j e i m a m o posve tovanje , na 
k a t e r e m se pogovor imo, k a k o 
so bili poslušalci s p r e d a v a n j i 
zadovoljni , česa si še želijo, 
p redava te l j i pa o d g o v a r j a j o n a 
vp ra šan j a , ki so j ih poslušalci 
nabra l i med p redavan j i . 

Delo Delavske univerze l j ud i 
zbližuje, navezuje in g rad i naj^ 
lepše odnose med p redava te l j i 
in poslušalci , pa tudi m e d sa-
mimi poslušalci , s č imer upo-
števa eno na jvažne j š ih načel 
social is t ične d ružbe : zgradi t i 
t ake odnose med l judmi , da bo 
človek človeku res človek — 
ne homo homini lupus — člo-
vek človeku volk — kot j e bilo 
to v s ta r i družbi . K. š . 

Uspeh ptujskih strelcev 
V septembru in oktobru t. 1. 

je bilo izvedeno ekipno med-
družinsko' strelsko tekmovanje , 
ki ga pr i re ja občinski strelski 
odbor P t u j vsako leto ob za-
k l jučku letne sezone. Rezultat i 
so hkra t i merilo aktivnosti s t re l -
skih družin ter n j ih napredka 
ali zastoja. Kakor že neka j let 
tudi letos ni izvedeno tekmova-
n je z vojaško puško, ker ni u r e -
jenega strelišča. Ekipe so se po-
meri le le z zračno in maloka-
librsko puško ter s pištolo. Za-
radi neugodnega vremena je bi-
la udeležba na prvem tekmo-
v a n j u skromnejša kakor navad-
no. 

Rezultat i : 1. Železničar I. 1610 
krogov, 2. Kidričevo 1600, 3. 
Turnišče. 1576, 4. gradbeno pod-
je t j e »Drava« 1412, 5. Jurš inci 
1306, 6. Gozdar 1251, 7. Železni-
čar II. 1174 in 8. ObLO 1110 
krogov. 

Med posamezniki so bili n a j -
uspešnejši : Novak 178 krogov, 

Korpar 177 (oba Kidričevo), 
Klinger (Železničar) 173 krogov 
itd. 

Normo za udeležbo na d rugem 
tekmovan ju so dosegle le p rve 
štiri družine; te so se v nedeljo, 
27. oktobra 1965, pomeri le med 
seboj z malokal ibrsko puško. 

Rezultat i : 1. Turnišče I. 1157 
krogov, 2. Kidričevo 1078, 3. 
Turnišče II. 950 krogov, 4. Že-
lezničar 925 in 5. gradbeno pod-
je t j e »Drava« 790 krogov. 

Med posamezniki so bili n a j -
boljši : Ra ta jc 251 krogov, P u l -
ko 245, Mihelač 242 (vsi Tu rn i -
šče), Vrtič 237 (^elezničar), Le -
vanič 235 krogov (Kidričevo) 
itd. 

Z MK pištolo so tekmoval i le 
posamezniki; na jbol j ša sta bila 
Skok 221 in Pulko 218 krogov 
iz Turnišča. Najbol j š i posamez-
niki so bili nagra jen i s p r a k -
tičnimi darili , ekipni prvaiki pa 
so preje l i p rehodne pokale. 

K. A. 

Asfaltiranje pločnikov v Ormožu 

Asfaltiranje pločnikov v Ormožu 

Komunalno pod j e t j e Ormož asfal t i ra pločnike v Ormožu na 
Mestnem trgu. Pločniki na P t u j ski cesti so že asfal t i rani , na 
Lju tomersk i cesti pa bodo p r i h o d n j e leto. As fa l t i r an je p ločni-
kov in g radn ja nove javne r azsve t l j ave bodo vel ja l i nad 25 
milijonov dinar jev . Ure jen i pločniki in zgra jena nova j avna 
razsvet l java, ki bo predana n a m e n u p r ihodn je leto, bodo za 
Ormož prece jšn ja pridobitev. D. R. 

DAVID ALEKANDER Neznanec v noči 
Bila je v središču najbol j raz-

svetljenega, hrupnega in na jveč -
jega mesta na svetu. Ugotovila 
je, da je noč, globoka in mirna 
noč in polotil se je je neuteme-
ljen strah. 

Pričela je trepetati. Vedela je, 
da je to posledica dogodkov v 
zadnjih dneh. Toliko strašmega 
je odjeknilo v njenih čustvih: 
urejeno, varno živl jenje se je 
razblinilo v tako kratkem času. 
Počutila se je, kot da bi se prav-
kar prebudila po težkem udarcu. 

Stala je na ploščadi stare, zelo 
stare podzemeljske železnice na 
spodnjem koncu Manha.ttana. De-
setletja mestne umazanije so po-
temnila napise na porumenelih 
ploščicah po stenah. Ob pol petih 
z jut ra j je bila posta ja podobna 
podzemeljski votlini, ki se brez-
končno razteza v obe smeri. Zde-
lo se je, da rahli, vztrajni, komaj 
slišni zvoki pr ihaja jo iz senčna-
tega podzemeljskega sveta. 

Marcia Allen je zadrgetala in 
si še tesneje ovila plašč okrog 
majhnega, skladnega telesa. 
»Strah me je, ker sem sama,« si 
je dopovedovala. »Prvič v živ-
l jenju sem popolnoma sama.« 

Droben zven kovanca, ki je 
nadel v avtomat, jo je prestrašil. 

Zaškripalo je in prehodna vratca 
so zabrnela. 

Na peronu ni bila več sama. 
Čeprav ga ni poznala, se je ven-
dar željno ozrla proti njemu, da 
bi čutila vsa j njegovo toploto in 
tolažbo. 

Dih ji je zastal v grlu in za-
zeblo jo je od groze. Ni se mogla 
niti premakniti. Ko se je prebu-
dila iz otrplosti, je planila proč 
od tujca in pete so ji vznemirje-
no udarjale v tišino. Ni si mogla 
razložiti, čemu se je nagonsko 
bala človeka, ki je pravkar pri-
šel na postajo. 

Bil je srednjih let iin zelo po-
staven. Ni je prestrašila njegova 
telesna moč. Bala se ga je, ker 
se ji je počasi približeval, neka-
ko nenavadno, oprezno, kot da 
bi bil zaslepljen zaradi pijače ali 
mamil. 

Pomikal se je proti njej , poča-
si, malo je okleval, pa se spet 
ustavil, ko ni več slišal udarcev 
pet. Ko pa je stopila naprej, ji 
je znova sledil. Z grozo je ugo-
tovila, da je popolnoma odreza-
na od starca pri blagajni. Ne-
dvomno je ne bi mogel slišati, če 
bi zavpila na pomoč. 

Neznamec ji je sledil z budno, 
skoraj živalsko previdnostjo. 
Zdelo se je, da se igra in da do-
bro ve, da mu kmalu ne bo več 
mogla pobegniti nikamor. Pet-
najst ali dvajset čevljev jo je 
ločilo od kamnitega zidu, neiz-
prosno trdnega, kjer je bilo ko-
nec podzemeljske postaje. 

Marcia se je ustavila in se pri-
silila, da bi kljub velikemu stra-
hu ostala hladno mirna. Prepri-
čala se je, da ne more več dalje 
bežati. 

Tudi neznanec se je ustavil. 
Vedela je, da se ji bo sekundo 
pozneje spet približal, počasi in 
oprezno. Poskušala je odmakniti 
oči in misli od sence, ki je visela 
nad peronom. 

Z besom se je ozrla na tračni-
ce, ki so se odmikale v nejasno 
neskončnost. Prav nikjer ni bilo 
mežikaj očih luči vlaka, ki bi se 
približeval. Ustavila se je kot 
okamenela. Bilo jo je strah, da 
bi se preveč približala robu. Za-
slišala je sikajoč zvok na tretjem 
tiru. Neznanec se ji je, kot je 
pričakovala, spet bližal, s čudno 
ukrivljeno glavo, kot da bi na-
peto poslušal. Podoben je bil pla-

zeči se zverini, ki se potihoma 
bliža svoji žrtvi. 

Samo še deset čevljev ju }e 
ločilo. Stopil je naprej, še enkrat. 
Zakričala bom, je pomislila. 

Na ustih ji je ostal le šepet, 
tako šibak, da ga je sama komaj 
slišala. »Jim . . . Oh, prosim te, 
J i m . . . « 

Jim je bil več kot pet milj da-
leč v trdni, topli hiši iz svetlih 
opek, ob trismerni cesti v pred-
mestju. Trenutno ni bilo nobe-
nega na svetu razen Marcie Allen 
in čudnega neananca. 

Nenadoma se je tujec ustavil 
kot prikovan, samo nekaj kora-
kov, morda le nekaj palcev od-
daljen od nje. Glavo je obrnil 
proč in poslušal. Zaslišal je od-
daljen ropot vlaka, ki je peljal 
na postajo. 

Vlak se je ustavil daleč proč 
od mesta, kjer je stala Marcia. 
Prisiljena je bila teči nazaj proti 
čakajočemu neznancu, da bi 
vstopila v prvi vagon. Dokler ni 
šla mimo, se mož ni premaknil. 
Potem je zaslišala, skoraj čutila 
za seboj, da tudi on teče. Ne-
pričakovano se je obrnila, ko je 
pritekla do prvih odprtih vrat. 
Neznanec je skoraj izgubil rav-
notežje. Imela je občutek da bo 

[ padel proti njej . Zagrabil jo je 
7.a roke, kot da bi jo hotel po-
tegniti iz vagona. Toda naglo se 

I mu je iztrgala iz prijema. 

Spet jo je prevzela groza. Bila 
sta edina potnika v vagonu. 
Kljub temu, da se je vlak močno 
majal, je tekla proti naslednje-
mu vagoinu. Na vratih se je ne-
rodno spotaknila in omahnila v 
roke vlakovodji. 

»Kaj je z vami, gospa?« je 
vprašal. 

»Tisti človek!« je lovila sapo. 
»Hotel me je zgrabiti!« 

Vlakovodja jo. je prijazno iz-
pustil iz rok. Sklonil se je, da 
bi pogledal v voz. »Ne gospa,« 
j rekel. »Tega moža poznam. 
Prav nič vam ni hotel.« ' 

»Pravim vam, da je hotel! Vse 
bliže in bliže se mi je bližal že 
na postaji, v o pa je vlak pripe-
ljal, mi je hotel preprečiti 
vstop.« 

»Ne, gospa. To je Tom. Skoraj 
vedno se pelje s tem vlakom. Na 
cesti pred postajo ima kiosk s 
časopisi. Slep je skoraj, Po cesti 
še kar dobro hodi, težko pa na j -
de vrata do metroja Gleda z 
ušesi, kot kakšen star pes. 

Kadar le more, se približa k o -
mu, ki vstopa na vlak, ga poslu-
ša in mu sledi.« 

Marcia se je vrnila v vagon, 
k jer je neznanec tiho sedel pri 
vratih. 

Roko je vtaknila v žep in do-
taknila se je dveh predmetov. 
Dobro ju je poznala, ne da bi ju 
pogledala. Prva stvar je bila vo -
zovnica za mesto v Connecticutu, 
k jer jo je čakal mož. Druga pa 
je bil vozni red. Vedela je, da iz 
Grand Centrala odpelje vlak z 
mlekom okrog petih. Približno v 
eni uri bo lahko doma. 

Podzemeljska železnica je v 
velikem loku zavijala v Grand 
Central. Marcia se je dvignila in 
omahljivo krenila proti tujcu, ki 
je tiho sedel v navidezni tišini. 

Mehko mu je položila roko na 
ramo. »Hvala,« je rekla. »Naj-
lepša hvala.« 

Neznanec ,jo je osuplo pogle-
dal z motnimi očmi, ki so komaj 
ka j videle. »Za kaj, gospa? Ali 
vas poznam, gospa? Ne vidim 
zelo dobro.« 

»Ne poznate me,« mu je r e -
kla. »Tudi ne morete razumetL 
Pa kljub temu najlepša hvala.« 

»Zakaj? Kaj sem storil, go-
spa?« 

Vrata so se odprla. 
Marcia je odgovorila. Govori-

la je tako tiho, da niti sama ni 
slišala besed: »Hvala vam, da 
ste me naučili, ka j pomeni biti 
sam.« 



Jeruzalem v znamenju trgatve 
PRED KRATKIM JE PRIČELA S TRGATVIJO KMETIJSKA 

ZADRUGA 0 R M 0 2 . PREDVIDEVAJO, DA BO TRGATEV KON-
ČANA V PRIČETKU NOVEMBRA. V GORICAH JE DNEVNO 
PRIBLIŽNO 700 BERAČEV. BRENTARJI IN PRESARJI IMAJO 
POLNE ROKE DELA. DNEVNO NABEREJO GROZDJA ZA 12 
VAGONOV MOSTA. KAJ PRAVI O LETOŠNJI TRGATVI RE-
FERENT ZA VINOGRADNIŠTVO PRI KZ »KOMBINAT JERUZA-
LEM« ORMOŽ, TONE ZAFOSNIK? GROZDJE STISKAJO V 30 
STISKALNICAH. 

Letošnja sončna jesen je omo-
gočila, da bodo vinogradniki 
lahko pravočasno pospravili pri-
delek. Pri Kmetijski zadrugi Or-
mož trgatev teče nemoteno in 
enoletno delo, ki ga vinogradni-
ki opravijo s trgatvijo, gre h 
koncu. Brentarji, ki marljivo be-
ležijo odnešene brente na rova-
šu, odnašajo grozdje na stiskal-
nice, v posode, ki so na vozu aH 
na traktorski prikolici. Trganje 
grozdja po sortah je zahtevno 
opravilo. Na vseh obratih Kme-
tijske zadruge Ormož je trgatev 
in brači so dobro razpoloženi. 
Marljive roke pridno segajo po 
grozdju. Tu in tam se sliši vesela 
pesem, nekateri brači pa se ša-
lijo in se veselijo. V vinogradih 
zadruge je dnevno 450 stalnih in 
približno 250 priložnostnih trga-
čev. Trgajo na Temnarju, na Ko-
gu, na Vinskem vrhu, v Ivanj-
kovcih in v Jeruzalemu. Grozdje 
stiskajo v 30 stiskalnicah in to 
delo opravljajo izkušeni vino-
gradniški delavci. 

Po mnenju referenta za vino-
gradništvo inž. Antona Zafošnika 
je letošnja vinogradniška letina 
dobra, saj bo znašal povprečni 
pridelek mošta 75 hI po hektarju. 
Zaradi letošnjih nadpovprečnih 
padavin Je bila kvaliteta mošta 
zaskrbljujoča. Vlažna letina je 
povzročila, da je vegetacija v 
vinogradništvu zakasnela približ-
no za tri tedne. To zakasnelost 
je pozneje nadomestilo sončno 
poletje in lepa jesen. Kmetijska 

zadruga Ormož je pri sortah ru-
landec, beli burgundec, traminec 
in savinjon dosegla od 17 do 
2 2 % sladkorno stopnjo. 

Vinogradniki v Slovenskih go-
ricah so kljub slabim vremen-
skim prilikam zadovoljni z le-
tošnjo vinsko letino in bodo nu-
dili potrošnikom dovolj kako-
vostnega vina. D. R. 

CENE 
TR2NE CENE POVRTNINE IN 

SADJA V PTUJSKI POSLOVAL-
NICI POVRTNINE (PRI MAGDI) 

Cvetača kg 150 din, ohrovt 
130 din, paradižnik 200 dim, pa-
prika 240 din, paprika-parad. 
300 din, peteršilj 300 din, solata 
(endivija) 150 din, zelje (sveže) 
66 din, zelje (rdeče) 130 din, ze-
lena 130 din, paradižnikova me-
zga 5 kg 5405 din, česen 350 din, 
čebula Ila 120 din, krompir 90 din, 
korenček 200 dim, pesa rdeča 
130 din, paprika vložena 334 din, 
kumare vložene 467 din, koruza 
110 din, pšenica 120 din, proso 
170 din, fižol (tetovec) 230 din, 
fižol (prepeličar) 230 din, fižol 
(enobarvni) 230 din, zelje (kislo) 
114 dim, Radenska 86 din, slatina 
Donat 90 din, grozdje 250 din, 
jabolka (jonatan) za ozimnico 
220 din, hruške 250 din, jabolka 
Ia 230 din, jabolka Ila 250 din, 
slive (suhe) 390 din, ječmenova 
kaša 180 din, ajdova kaša 420 
din, prosena kaša 335 din, buč-
no olje 690 din, banane 490 din, 
limone 420 din, rozine 750 din, 
paradižnikove tube 187 din, Rad-
gonski biser 1 1 830 din, Kapelj-
ski biser 1 1 586 din, vino rdeče 
1 1 445 din, vino belo 1 1 440 din, 
vino rdeče 2 1 608 din, vino belo 
21 1040 din, jajca (iz hladilnika) 
50 din, med 420 din, sir 1700 dlo, 
vrečke (papir) 330 din. 

Rudolf Golob si je preveč dovolil 
Pred sodnikom za prekrške se 

bo moral zagovarjati Rudolf Go-
lob iz Dornave 104; star 23 let, 
ki je U. oktobra 1965 v Moš-
kanjcih v gostilni letovišča grad 
Bori nadlegoval zaposleno usluž-
benko in goste in je imel na-
men podjet je tudi gospodarsko 
oškodovati, kar mu je bilo pre-
prečeno. To je Goloba tako raz-
jezilo, da je fizično napadel na-
takarico in so jo morali gostje 
braniti pred njegovo brutalnost-
jo. Pozneje se je nedostojno ob-
našal tudi napram službujočim 
organom milice. Ni se hotel na 
poziv legitimirati, čeprav je 
imel pri sebi osebno izkaznico, 
poleg tega Je zmerjal organe 
milice. Končno se je pokoril in 
se legitimiral in se za vse po-
četje izgovarjal, da je bil tako 
vinjen, da se ni zavedal, ka j po-
čenja. 

Kljub temu, da k sreči ni več 
mnogo primerov takega početja 
mlajših ljudi, je Golobov primer 
toliko bolj vreden obsodbe in 
javne kritike, ker je počenjal to 
v ponedeljek napram treznim 
ljudem, ki prav gotovo niso bili 
razpoloženi gledati njegovega 
brutalnega i<n nepoštenega po-
četja v javnem lokalu. Če nale-
tijo na podobne posameznice 
gostje iz drugih krajev, morajo 
odnesti iiz lokala in iz kraja 
neugoden vtis, ki ga trpijo tudi 
tisti l judje, ki ob svojem obilnem 
delu največkrat niti ne vedo, kaj 
se po gostiščih dogaja in kdo 
hodi t ja razgrajat in nadlegovat 
goste. 

Rudolf Golob je še mlad, ven-
dar ga to ne opravičuje k take-
mu početju, ker se večina enako 
starih, kot je on, doma in v jav-
nosti lepo obnašajo in glede na 
nje odrasli upravičeno trdijo, 
da je večina današnje mladine 
resne in dostojne in da ji po-
samezniki ne morejo pokvariti 
zasluženega ugleda z obsojanja 
vrednim početjem. 

Nekaj kratkih iz TGA 
V TGA razpravljajo o izgrad-

nji kabin s prhami v glinici, ki 
bi bile namenjene za nujno in 
hitro pomoč pri lužnih opekli-
nah. CDS je že odobril za te ka-
bine sredstva v višini 1,690.000 
dinarjev, vendar so sedaj ugo-
tovili, da je ta vsota mnogo pre-
nizka, ker bi po sedanjem pred-
računu to stalo 7,119.202 dinar-
jev.. 

Tovarniški odbor sindikata v 
TGA je pripravil v prejšnjem 
tednu zanimivo predavanje o 
aktualnih mednarodnih dogod-
kih. Predavanje je bilo z magne-
tofonskega traka po predavanju 
znanega novinarja J. Derde. 
Resnično zanimivega predavanja 
pa se žal ni udeležilo pričako-
vano številov članov delovnega 
kolektiva. Pred tem je TK ZKS 
priredil v delavskem klubu tudi 
predavanje o temeljnem zakonu 

o delovnih razmerjih", vendar je 
bil tudi obisk nezadovoljiv. Ali 
res nekateri smatrajo, da so že 
z vsem temeljito seznanjeni? 

Upravni odbor je predložil 
DS, da odobri tovarniškemu od-
boru sindikata uporabo sredstev 
iz dotacije za posamezne name-
ne, in sicer, da se iz razpolož-
ljivih sredstev, ki Jih sindikat 
ima, uporabijo dodatna sredstva 
za pomoč članstvu v času bo-
lezni, nakup spominskih daril 
upokojenim članom kolektiva, 
nakup vencev za umrle člane 
kolektiva v znesku 600.000 din. 
Istočasno je UO predlagal tudi, 
da DS odobri KO SZDL Podleh-
nik denarno pomoč za ureditev 
prostorov otroškega varstva v 
Podlehniku v znesku 500.000 din 
v breme osebnih dohodkov, ki 
so namenjeni za skupne potrebe 
podjetja. 

Moravske toplice iz leta 
v leto izpopolnjujejo 

Gostinsko podjetje hotel Zvezda 
v Murski Soboti vsako leto ob-
navlja in vlaga veliko sredstev v 
moravske toplice. Letos so pove-
čali restavracijo za 120 sedežev m 
zgradili ambulanto, v kateri or-
dinira zdravnik vsak drugi dan. 
V kabinah so zamenjali kopalne 
kadi in uredili notranjost kabin. 
Do prihodnje spomladi pa name-
ravajo zgradita halo za poči vanje, 
zaprt prostor za fizioterapijo z 
vsemi sodobnimi napravami in 
lastno transformatorsko postaja. 

Osebna kronika 
ROJSTVA, POROKE IN SMRTI NA OBMOČJU MATIČNEGA 

URADA PTUJ 
RODILE SO: 

Marija Visenj ak, Moškanjci 
49 — Martino; Mari ja Tomanič, 
Gerečja vas 1/b — Darka; Mar-
tina Eberl, Lešje 32 — M a r j a -
na; Elizabeta Hliš, Majski vrh 2 
— deklico; Rozalija Rihtarič, 
Zupečja vas 9 — Silva; Toplak 
Kristina, Podvinci 87 — dečka; 
Hedvika Kra jnc , Rogoznica 41 
— deklico; Marija Leskovar, 
Sveča 9 — Ivana; Majda Be-
gan, Zagrebška 73 — Stanisla-
vo; Mari ja Čihal, Sp. Hajd ina 
84 — Andrejo; Silva Kukec, 
Cvetkovci 26 — Darinko; Mar i -
ja Kosec, Prvenci 5 — deklico; 
Mari ja Florjančič, Hlaponci 38 
— Dragico; Mari ja Vrbnjak , Pjf-
venci 32 — Franca; Majda Ži-
žek, Rogoznica 16 — dečka; Ge-
nofefa Lovrenko, Nova vas pri 
Markovcih 39 — Mar j ana ; J o -

žeta Veselič, Mala vas 1 — Zin-
ko; Pavlina Raušl, P tu j ska ce-
sta 1, Ormož — Tomaža; Tere-
zija Muršič, Borovci 18 — de-
klico; Mar i ja Trs tenjak , Vel. 
Brebrovnik 91 — Dragico; L j u d -
mila Grimšič, Krčevina 62 — 
Metko; Mar i ja Gaberc, J a d r a n -
ska 17 — Zivko; Frančiška Vuk, 
Terbegovci 14, Radgona — J e r i -
co; Mari ja Strelec, Prvenci 9 — 
Silva; Mina Debeljak, Kidr iče-
vo 13 — Andre jko; Mar i ja Hor -
vat, Zamušani 65 — Ivana; Ema 
Seruga, Rogoznica 62 — Dar in-
ko; Elizabeta Vigali, Kidričevo 
2 — Zdenko; Alojzija Skok, Go-
ričak 23 — Biserko; Beatr ika 
Bezjak, Biš 29 — Pet ra ; Mar i ja 
Pukšič, Zabovci 79 — Mar jano ; 
Jerica Mlinarič, Bukovci 108 — 
Mar j ana ; Pavla Lah, Jelovice 
41 — Martino; Ra jka Petrovski, 
Prešernova 6 — dečka; Elizabe-
ta Čeh, Podvinci 109 — Silva, 
Srečka; Ljudmila Majcenovič, 
Gruškovje 172 — Milana; Ma-
rija Majcen, Zagorje 17, Ormož 
— Franca . 

POROKE: 
Jožef Jančič, Rogoznica 14, in 

Ida Gojčič, Kidričevo 4; Franc 
Čeh, Kumbor , in Katar ina 
Hrenko, Mestni vrh 66; Ignac 
Kekec, Zabjak 22, in Rozalija 
Brmež, Podvinci 5; Janez Pola-
nič, Cven 39, in Matilda Doki, 
Rogoznica 15; Ciril-Metod 
Vrabl, L jubl jana , Vevče 155, in 
Ana Kmet.ec, Kicar 99; Zvoni-
mir Kutn jak , Kidričevo 13, in 
Blanka Ferenčič, Kidričevo 2; 
Jožef Kramberger , Krčevina pri 
Vurbergu 60, in Elizabeta 
Kramberger , Rabelčja vas 19; 
Mirko Toplak, Zabjak 29, in 
Ivana Horvat, Podvinci 128/a; 
Vincenc Ivanuša, J ad ranska 17, 
in Mari ja Zoreč, Zagrebška 29. 

Z A N I M I V O S T I 
Obleke iz retorte 

Kdor si danes nadene ta ali 
oni del svoje obleke, nikdar prav 
za gotovo ne ve, iz kakšne snovi 
je ta del oblačila. Popolnoma je 
odvisen od izjave prodajalca ali 
od znamke posamezne tovarne, 
iz katere razvidi, s čim se prav-
zaprav peča tovarna, kar mu pri-
poveduje in vtepa v glavo s 
svojo reklamo. 

Kako smo planili v prodajalne, 
ko so se dolgo časa po koncu 
vojne spet polnile izložbe z bla-
gom »najčistejše kakovosti«! 
Vsega je bilo spet dovolj — čez 
in čez dovolj »čistega« blaga, 
predvsem iz bombaža in volne. 
In vendar smo bili zdaj pa zdaj 
neverni Tomaži, saj smo ve-
deli, ka j vse so izdelovale to-
varne med vojno, ko je nastal 
nov pojem: sintetična hrana, 
sintetičen bencin, sintetičen . . . 

In vendar smo se brž sprijaz-
nili s sintetičnimi tkaninami, 
čeprav smo, če smo imeli dovolj 
pod palcem, kupovali tudi čisto 
volno. Da — raz naša okna vise 
nylon nogavice, perlon zavese 

nas ščitijo pred vročim soncem 
in tkanine iz diola, trevira, dio-
dena itd. nam vlivajo še posebno 
veselje, saj nam jih ni treba niti 
likati — za pranje pa imamo 
recepte, ki nam ne delajo ni-
kakršnih težav. 

Da, v proizvodnji tekstila je 
nastala prava pravcata revolu-
c i j a . . . , ki je napravila revo-
lucijo tudi v nas samih in naših 
notrebah. 

Začetek tekstilne revolucije 
sega že v leto 1890, ko je grof 
Chardonnet začel izdelovati 
umetno svilo — nove veje le-te 
nosijo imena: nylon, perlon, di-
ola, dralon itd. A vmes je dolga 
doba kemičnih poizkusov iin raz-
iskav. 

Kaj so kemična vlakna? Na 
splošno razlikujemo dve skupini 
kemičnih vlaken: starejša, kla-
sična kemična vlakna, ki ne na-
stanejo v retorti, temveč izvi-
rajo iz rastlinske celuloze in v 
manjšem delu iz živalskega in 
rastlinskega proteina — iin no-
va, moderna skupina: polnosin-
tetična kemična vlakna, ki se 
proizvajajo v kemičnih proce-
sih. 

Umetna svila preteklega sto-
letja je razbila diktaturo narav-
ne svile, platna, volne in bom-
baža. Uresničila je prastare člo-
vekove sanje, da bi iztrgal svi-
loprejki njeno skrivnost in pre-
lisičil naravo, kot so nekoč to 
poizkušali alkimisti. Svila brez 
sviloprejkel Kajti svila je bila 
oznaka odličnih in bogatih ljudi, 
simbol sreče. Blesteča umetna 
svila strokovnjaka za razstreliva 
Chardonneta je bila ena največ-
jih senzacij. Danes se več ne 
izdeluje, ker so njeni proizva-
jalci zašli v finančne težave, pa 
tudi zato, ker je bila njena pro-
izvodnja prerazsipna in se ni 
več izplačala. Danes vladajo te-
le umetne svile: viskozna, ba-
krena in acetatna svila, ki imajo 
skoraj iste kakovosti kot narav-
na svila. 

Kako pa je prišlo do tega, da 
je človek odkril sintetično vlak-
no? Najprej so bila velika, dol-
gotrajna raziskovanja. In sredi 
dvajsetih let je profesor kemije 
v Freiburgu Herman Staudinger 
spoznal zakon o zgradbi celice 
celoluze. Odkril je, da so tisoči 
molekul v celulozi povezani med 
seboj v dolge molekularne veri-
ne, v tako imenovane velike mo-
lekule (makro-molekule). Leta 
1927 se mu je posrečilo ustvariti 
v laboratoriju prvo sintetično 
nitko, ki še ni imela tekstilne 
vrednosti, dokazala pa je, da je 
imel prav s svojo teorijo: me-
hanične lastnosti naravnih miti 
so odvisne od dolžine velikih 
molekul (molekularnih verig). In 
zdaj se je začelo! Naravi so od-
vzeli skrivnost vlakenca, zdaj 
vlakna lahko ustvarijo v retorti! 
Zdaj se je začelo preizkušanje. 
Cela vrsta kemikov, fizikov, in-
ženirjev in tekstilcev, ki jih je 

podprl kapital, se je vrgla na 
delo. 

Isto se je dogajalo v Ameriki. 
Wallacea Hume Carothersa, dva-
inštiridesetletnega docenta za 
organsko kemijo na harvar«sVi 
univerzi, je poklical leta 1928 
koncem E. I. DU PONT de Me-
mours za vodjo preizkusnega od-
delka za raziskovanje po l ime-
rov (velikih molekul) in za pro-
izvodnjo sintetičnih vlaken. V 
februarju 1935 so ustvarili sin-
tezo »nit 66« (adipin-kislina in 
hexamethylendiamin). Sele po 
treh letih so to snov lahko spra-
vili v tekočo obliko in tako 
lahko začeli s prejo. Carothers pa 
tega ni doživel več. Leta 1937 je 
namreč napravil samomor. A 
produkcija sintetičnih vlaken se 
je začela. 

Konsumenti pa so doživeli svoj 
srečni dan 15. maja 1940, ko so 
v vseh ameriških mestih prišle 
na trg nylonske nogavice. Ame-
ričanke so kar poplavile proda-
jalne — v nekaj urah so bile vse 
nogavice razprodane. Nekako v 
istem času je odkril kemik Paul 
Schlack sintezo perlona, nylonu 
podoben polyamid — v letu 1940 
pa so že proizvajali perlon-svilo. 
Perlonu pa so se po svetu ka j 
kmalu pridružila nova vlakna: 
diolen, trevira, dralon, orlon, 
pan, dolan in redon. Prvo sinte-
tično vlakno sploh, nemško PC-
vlakno (polyvinilklorid), pa je 
tudi še na svetovnem trgu z 
imenom rovyl. 

Kakšna je bodočnost industri-
je sintetičnih vlaken? Mogočnal 
Človeštvo narašča in bo konec 
dvajsetega stoletja doseglo šest 
milijard prebivalcev. Obleke bo 
treba izdelovati za čim več l ju -
di — ali bomo surovine črpali iz 
prirode? Ne! Svila, volna, bom-
baž in platno ne bodo mogli 
oblačiti človeštva — gotovo je, 
da naravnih vlaken ne bo več, 
kajti bombažna polja in ovčjo 
pašo bomo spremenili v polja 
prehrane. Poleg tega pa se po -
trošnja tkanin veča iz leta v le -
to, npr. v letu 1950 je bila 10,8 
milijona ton, v letu 1959 pa žes 
15,1 milijona ton. 

Prišlo je tudi do tega, da pri 
proizvodnji tkanin mešajo na-* 
ravna in sintetična vlakna.-
Uspeh: tkanina je bolj trpežna 
in mehkejša pa lažja — na drugi 
strani pa dosti cenejša. In še 
nekaj je važno: prihranek na 
času za pranje perila. Za primer! 
Največ preglavic delajo gospo-
dinjam moške srajce. Srajce iz 
umetne preje se opere m mogre-
de, ker se kratkomalo u rti i jej o 
in naglo posuše — likanje pa 
sploh ni potrebno. In noqavice. 
Minili bodo časi, ko je mati zve-
čer sedla k mizi iin začela krpati 
nogavice; nogavic ne bo treba 
več krpati, ker bo ceneje kupiti 
nove. Nova doba nastaja; v n je j 
ne bo več krpanja, staro bomo 
zamenjali z novim. Tako vsaj 
napoveduje industrija preje in 
tkanin. 

Kar pa se pramja tiče, je tudi 
to dobilo novo obliko. Velikih 
žeht ne bo več — kar gre seve-
da na račun modernih pralnih 
strojev — na njihovo mesto pa 
stopa vsakodnevno četrturno 

(Nadaljevanje na 6. strani) 
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Ptujsko mestno pravo iz leta 1376 - nadaljevanje 
I. Mestni sodnik 

33. Člani mestnega sveta voli-
jo letno ali kolikorkrat je potreb-
no, sodnika, ki pomaga nadškofu 
za njegove te r ja tve v mestu, v 
potrebi zaradi nesreče v mestu 
se je obrniti k njemu, ki ve in po-
zna pravice mesta. 

34. Sodniku samemu je naš go-
spod podelil pravo obsodbe in 
izgona in ga za sodstvo potrdil 
na našo prošnjo. 

35. In sodstvo vrši vedno na 
dan svetega Petra pod sulico. 

36. Taisti sodnik n a j da naše-
mu gospodu iz Salzburga ali n j e -
govemu vicedomu letnih 40 
mark pfenigov, dokler vrši sod-
stvo. 

Dajatve mestnemu 
sodniku 

37. Mesarji da jo dvakra t letno 
svoj davek: prvič po sejmu 12 
mark m a n j 20 pfenigov in po 
svečnici prav toliko. 
38. Prodajalk soli sme biti 24 in 
vsaka plača na praznik Mari j i -
nega rojstva 10 pfenigov, ka r 
znese funt , in ob svečnici p rav 
toliko. 
39. Peki da jo ob Mihalovem in 
svečnici po en f u n t pfenigov iz-
tržka. 
40. Čevljarji dajo ob Mihalovem 
tri šilinge in ob svečnici prav to-

liko ter tr i ure dela v letu za me-
sto. 
41. Usnjarji da jo prav toliko ka-
kor čevljarjL 
42. Voskaric (prodajalk voska in 
sveč) sme biti osem in vsaka pla-
ča na dan sv. Mihaela in n i sveč-
nico po šest pfenigov. 
43- Branjevke smejo biti štiri, 
ki imajo stojnice; vsaka piača ob 
Mihalovem in k svečnici šest pfe-
nigov 
44. Krčmarski novec se pobira 
dvakrat v letu: prvič za mošt, 
drugič za vino; vsak vinotoč da 
tri pfenige; kdor pa 'oči svoj pr i -
delek, ne plača ničesar. 
45. Zemljarino pobira jo med sv. 
Mihaelom in sv. Mart inom; zna-
ša pet mark manj šest pfenigov. 

Sodnik izvaja 
mestno pravo 

53. Sodnik n a j pridno pazi in 
naj krepko izvaja mestno pravo. 
Dopustiti ne sme v tednu med-
sebojnega trgovanja med tuj imi 
trgovci; samo v torek sme to do-
voliti. 

54. Tudi ne sme dovoliti, da bi 
tuji trgovec ob torkih v nasprot-
ju z mestnimi pravicami trgoval 
s kupovanjem in prodajanjem-

55. Pazi naj na lakte, uteži in 
druge mere, posebno pa, da bo 
s tehtnico in mero vsak pravilno 
ravnaL 

56. Mestni sodnik n a j pridno 
pazi, da bodo ob torkih na jp re j 
meščanke nakupovale svoje po-
trebščine in potem branjevke, ki 
so to zaslužile z odkupom; tudi 
ne sme dovoliti prekupčevalkam 
nakupovanja za preprodajo, ka r 
drugi prineso na trg. 

57. Blago pa, ki so ga nakupile 
v vaseh ali zredile in pridelale 
na lastnem posestvu, smejo z ju -
t r a j v mestu prodaja t i od rane 
maše do u radne ure in zvečer 
od zvonjenja k večernici do pe-
t ja in ne dalje. 

58. Sodnik mora pridno paziti, 
da bodo na svinjskem sejmu 
kmetski vozovi skupa j postavlje-
ni, da bo na t rgu prostora še za 
druge. 

59. Skrbi naj , da bo vsak dan 
na razpolago kruh enake p«ke in 
v skladu s ceno žita, tudi r.e sme 
mestu man jka t i vsakdanjega 
kruha . 

60. Ne sme dovoliti v mestu 
izvrševanja nikake obrti in dela 
onemu, ki nima meščanskih p ra -
vic. 

61. Sodnik mora zabraniti pro-
da jo voska pod en f u n t razen 
onim, ki to zaslužijo z xlkupom. 

62. Tudi ne sme dopustiti re -
zanja in p roda jan ja soli pod pol 
tovora razen onim, ki to zaslu-
žijo z odkupom. 

63. Dovoliti ne sme, da bi kdo 
metal smeti na ulice ali pa na 
trg, in ulice z lesom zabasal. 

64. Pr idno mora paziti, da bo-
do vsake kvatre ognjišča pre-
gledana, da bodo meščani popra-
vili, kar bo ogled našel nespo-

dobnega, da bodo kidali gnoj iin 
ga izvažali. 

65. Preprečit i mora, da bi kdo 
mestno zemljišče s stavbo zazi-
dal in si ga potem lastil. 

Nadzor nad obrtniki 
88. Mestni svet n a j gleda, da 

bodo mojstr i napravil i večje pe-
ke Žemelj po potrebi l judi in me-
sta, da ne bo p r imanjk l j a ja , in 
n a j prestopke kaznujejo, kakor 
je to od nekda j navada. 

89. Tak je zakon za peke: če 
zmanjka v mestu kruha, mora 
sodnik pogledati k vsem pekom, 
in če na jde moko pri dotičnem, 
ki nima ne kruha na trgu niti v 
peči in v koritu nič tes t i , mora 
tak pek plačati mestu in sodniku 
po 40 pfenigov. 

90. Ako nima nič moke, globa 
odpade. 

91. Ce pečejo peki p remajhen 
kruh, ga n a j sodnik in za to do-
ločeni zasežejo in pošljejo reve-
žem v zavetišče. 

92. Ce pa vidijo, da je stiska 
za kruh, ga imajo pravico razre-
zati in prodati po pravi vred-
nosti. 

93. Peka, ki ni izvršil prodaje, 
kaznuje sodnik na 60 pfenigov 
globe mestu' in 60 pfenigov sod-
niku. 

94. Kdor z mestom ne trpi, ta 
se ne sme s pomočjo mesta dvi-
gati. 

95. Vsak meščan n a j vrši, kar 
mu je nakazano. Upravnik n a j 
vrši svojo upravo in vodi urbar 
za kmete, ki so m u poverjeni. 

Na j se ne loti posla, ki bi mogel 
meščanom škodovati. 

Judovski sodnik 
96. Judovski sodnik n a j Židom 

sodi po njihovih zakonih. 
97. J u d j e n a j svoja pisma, ki 

jih imajo za meščane, vsako le-
to prinesejo v pisarno mestnemu 
sodniku in potem izrečejo svoje 
zahteve. 

98. Svoje zastavl jene predmete, 
ki jih imajo od krist janov, n a j ob 
četrtkih predlagajo svojemu ju -
dovskemu sodniku in tako za-
stopajo svoje pravice. 

99. Na cerkvene dragocenosti 
na krvavo obleko, na surovo suk-
no, na nezrelo žito, na krojeno, 
a še nedokončano obleko ne sme-
jo J u d j e posojati. 

Postopek s hlapci in 
deklami, ki služijo 

pri meščanih 
121. Sodnik ne sme zapreti 

hlapca ali deklo, uslužbeno pri 
meščanu, zaradi sodne zadeve ali 
denarnega dolga, razen če gospo-
dar noče prevzeti za nj ih pravne 
odgovornosti. 

122. Hlapca, pri meščanu usluž-
benega, ki je letni zaslužek zapil 
ali zaigral, ni dovoljeno odpu-
stiti ali odvesti z vrv jo zveza-
nega, da ne zamudi gospodarju 
svoje službe. 

123. Plašča, meča ali pražnje 
obleke, ki jo je gospodar hlapcu 
posodil, mu ne sme nikdo vzeti-

124. Vse dokler najet i ali za-
vezani hlapec ali dekla svojim 

gospodarjem službe ne doslužijo, 
jih ne smž nikdo k sebi vabiti . 

125. Od hlapca in dekle ni do-
voljeno ničesar jemati v varstvo, 
razen če je gotovo njihova last. 

Deželni sodnik 
192. To so zadeve, ki jih ima 

soditi deželni sodnik na tleh P t u -
ja našega salzburškega gospoda: 

prvič: vsi zločini kakršnega 
koli imena, ki zaslužijo smrtno 
kazen; 

drugič: krvave rane, velike ali 
male, zločinsko povzročene; 

t re t j ič : tatvina, velika ali m a -
la; 

četrtič: cestni rop in posilstvo; 
petič: nasilen in sovražen obisk 

hiše ter vlom skozi vrata in dve-
ri; 

šestič: tak dolg, ki ga gospod 
noče razsoditi pri svojem podlož-
niku in je pravico treba t r ik ra t 
zahtevati. 

193. Sledeče zadeve niso pravi-
loma v pristojnosti deželskega 
sodnika: 

prvič: vsi poboji in pretepi, ki 
se končajo brez prelivanja krvi 

drugič: kletve, zmer j an j e in 
drugi besedni spopadi; 

t ret j ič : dolg in goljufiva po-
sojila, ki jih dolguje dolžnik tož-
niku; 

četrtič: pašnja ?ivine na tu j i 
posesti in nje zarubitev. kar iz-
vrši oškodovanec v nadomestilo 
svoje škode, ko ugrabi m odžene 
živino; 

petič: vsaka kršitev meje ki 
nastane pri preoran ju in s pre-
stopam 

AK — Zgodovinski muzej 
v P t u j u 

UMRLI SO: 
Jana Klasinc, Muzejski trg 1, 

roj. 1893, umrla 19. 10. 1965; Jo-
že Pungračič, Turški v rh 105, 
roj . 1943, umr l 24. 10. 1965; K a -
rolina Geč, T ruba r j eva 9, roj. 
1888, umrla 25. 10. 1965. 
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NOGOMETNA LIGA 

2e£ezničar - Aluminij 
1:0 (1:0) 

V 7. kolu SNL je doživel Alu-
minij svoj drugi poraz. V Ma-
riboru na stadionu na Poljanah 
so bili Železničarji v številčni 
premoči od 10. minute dalje, saj 
je v precej grobi tekmi sodnik 
izključil iz igre srednjega na-
padalca Aluminija Krniča, ki je 

močno poškodoval Zemunika, ki 
je moral iskati zdravniško po-
moč v bolnišnici. 

Železničar: Šoštarič, V. Brez-
nik, Perše, Zemunik (Pšunder), 
Danko, Čobec, Krajnc, W. Brez-
nik, Muhič, Rupnik, Polner. 

Aluminij: Božanik (Bračič), 
Gerečnik, Mesarič, Loboda, Mur-
šec, Markovič, Vodušek, Milo-
savljevič (Todorovič), Krnič, 
Špehonja, Kneževič. 

Strelec edinega zadetka je bil 
Muhič v 37. minuti igpe. Sodil 

pa je Bojnec iz M. Sobote pred 
okrog 300 gledalci. 

Kljub zmagi domačega mo-
štva bi bolj ustrezal dogodkom 
na igrišču neodločen rezultat, saj 
so igrali Kidričani kljub temu, 
da so imeli igralca manj, zelo 
dobro, zadetek pa je bil dosežen 
po goli napaki Mesariča in vra-
tarja Božanka. 

V nedeljo, 31. oktobra, gostu-
jejo v Kidričevem nogometaši 
celjskega Kladivarja. 

Ostali rezultati v SNL: 
Mura : Rudar (V) 5:1, Ljub-

ljana : Branik 3:0, Kladivar : 
Koper 3:2, Triglav : Celje 1:0, 
Rudar (T) : Gorica 1:1. 

SLOVENSKA 
CONSKA LIGA - VZHOD 

Nafta - Drava 4:1 (2:0) 
Drava je izgubila v Doljnji 

Leadavi nekoliko previsoko in 
ne pretiravamo, če zabeležimo, 
da je to nezaslnžen poraz v 
sedmem kolu SCNL. 

Zadetka v prvem delu igre so 
dosegli domači iz očitnih ofside 
položajev; nedovoljene položaje 
domačih napadalcev sta stranska 
sodnika kar hote spregledala. 

Pri rezultatu 0:0 se je znašel 
Mlakar sam pred golom Naite 
vendar mu je vratar snel žogo 
z noge. 

V začetku drugega polčasa, pri 
rezultatu 2:0, je P. Ljubeč zmanj-
šal na 2:1, enajsterica Drave pa 
je zaigrala tako, kot si gledalec 
lahko samo želi. Zadetek je vi-
sel v zraku: najprej je Kosta-

njevec zadel v vratnico, le ne-
kaj trenutkov pozneje pa Vuletič 
in Mlakar nista znala z dveh 
metrov ustreliti v gol. Sredi na j -
hujšega pritiska pa je prejela 
Drava v eni sami minuti dva za-
detka — 4:1 in s tem je bilo 
konec upanja vsaj na polovični 
uspeh. 

Krivda za poraz zadene prav 
vse igralce z vratarjem na čelu, 
poznalo pa se je, da ni igral po-
škodovani Zmazek. 

Sodnik Vodnik iz Maribora je 
sodil sicer dobro, vendar njego-
va pomočnika nista sodelovala 
z njim. Naj navedemo samo za 
primer, da so bili igralci Drave 
kar sedemnajstkrat v ofsidu (po 
mnenju stranskega sodnika), do-
mači pa le enkrat v celi tekmi. 

Ostali izidi: 
Ojstrica : Mejnik 6:1, Fužinar : 

Grafičar 3:1, Papirničar : Šoš-
tanj 4:2, Olimp : Konjice 2:1. 
Kovinar je bil prost. 

V 8. kolu je Drava prosta, na 
sporedu pa sta dve pomembni 
srečanji za vrh: v Svečini — 
Mejmik r Olimp, v Murski So-
boti Grafičar : Nafta. 

Štajerska rokometna liga 

Drava - V. Nedelja 28:22 
(12:7) 

V zadnjem kolu ŠRL je pre-
magala Drava zadnjega na lest-
vici, to je Veliko Nedeljo. Po 
solidnih predstavah v zadnjih 
srečanjih so bili maloštevilni 
gledalci prepričani, da bodo 
gostje občutno poraženi. Ven-
dar so se zmotili, saj so igralci 
Drave pokazali takšen rokomet, 
da je kazalo na polom — saj ni 
mnogo manjkalo, pa bi rokome-
taši iz Velike Nedelje 'dosegli 
prvo zmago v gosteh. 

Zanimive so bile izjave neka-
terih igralcev, ki so prognozi-
rali celo trideset zadetkov v ško-
do gostov. Kljub slabi predstavi 
v zadnji tekmi jesenskega dela 
ŠRL pa je osvojila Drava naslov 
jesenskega prvaka. 

ŠRL: Fužinar : Kovinar (M 6) 
15:16 (8:6). 

N. K. 

ROKOMET 

Republiška liga (moški) 
Ormož - Brežice 

32:16 (15:9) 
Ormož je v predzadnji tekmi 

republiške rokometne lige ka-
tastrofalno porazil Brežice. Tega 
pravzaprav ni nihče pričakoval, 
ker so Brežice zelo dobra ekipa 
in tudi precej visoko kotirajo na 
razpredelnici. Domači so po ze-
lo slabem startu končno našli 
sami sebe in zaigrali skoraj tako 
kot znajo Ze od vsega začetka 
tekme se je pričela mreža go-
stov naglo polniti in po nekaj 
minutah igre je bil rezultat že 
7:0 v korist Ormoža. Šele takrat 
so gostje pričeli razliko zmanj-
ševati, tako da se je polčas kon-
čal z 15:9 v korist Ormoža. Vsi 
so predvidevali, da razlika ni 
zelo visoka in da b o d o Brežičani 
v drugem delu pokazali, ka j 
znajo. To pa na tej tekmi ni dr-
žalo, ker so domačini zopet do-
segli zaporedoma 8 golov, gostje 
pa nobenega. Ormož je zaigral 
taktično zelo dobro in onemo-
gočil graditelja igre ekipe Brežic 
Šetinca, brez njega pa Brežice ne 
morejo narediti nič. Pred 200 
gledalci je sodil Salecl iz Ma-
r i b o r a | o d l ; č n o l Z a d n j o t e k m o v 
jesenskem delu igra Ormož v 
nedeljo, 31. oktobra, s Slovenj 
Gradcem kot gost. 

ORMOŽ: Horvat, Cavič, Bala-
žič 3, Šafarič 10, Peterka 8, Ku-
haric 1, Rihtarič 4, Pučko, Za-
dravec 2, Klemenčič 3, Roškar 1. 

BREŽICE: Logar, Rovan 2, Še-
tinc 5, Bršec, Avsec 2, Degen 2, 
Jurišič, Lešnik 2, Kneževič 2, 
Kukavica 1, Kostanjšek. 

LESTVICA PO PREDZADNJEM 
KOLU 

Celje 7 7 0 0 114: 61 14 
Slovan 8 6 0 2 134: 80 12 
Piran 8 6 0 2 127:101 12 
Slov. Gradec 8 6 0 2 101: 78 12 
Brežice 8 5 0 3 134:138 10 
Tržič 8 3 0 5 113:115 6 
Ormož 8 2 2 4 130:132 6 
Branik 8 2 0 6 128:156 4 
Kranj 8 1 1 6 71:129 3 
Ajdovščina 7 0 1 6 83:142 1 
t 

Mladinska republiška 
rokometna liga 

Velenje - Ormož 
15:16 (8:5) 

Ormoški mladinci so tudi če-
-to tekmo v republiški ligi kon-

čali v svojo korist. O naslovu 
irvaka bo odločala zadnja tek-
na s Slovenj Gradcem, ker ima-
'a obe ekipi enako število točk. 
Čeprav so velenjski mladinci 

zadnji na tabeli, so povzročili 
Ormožamom precej preglavic in 
bi skoraj tudi zmagali, saj so 
vodili štiri minute pred koncem 
z rezultatom 15:1'2. Šele takrat se 
je odprlo tudi gostom, ki so v 
vsaki minuti dosegli zadetek in 
tako odnesli dve dragoceni toč-
ki. 

Ivan Zadravec 

Za ureditev drsališča 
v Ljudskem vrtu 

Zimska športna sezona je pred 
vrati. Mladina nestrpno pričaku-
je sneg in led. V ospredju je 
vprašanje, ki ga je treba hitro 
rešiti. Kje bo imela mladina pro-
stor za drsanje? Ribnik v Ljud-
skem vrtu je precej zarasel z 
ločjem, kar je zmanjšalo njegovo 
površino, da o estetskem izgledu 
ribnika ne bi niti govoril. Gre 
za to, da bi pravočasno poskr-

' beli, da se odstrani navedeno 
ločje, da se s tem omogoči lepši 
izgled ribnika, drsalcem pa po-
trebne površine za gojitev te 
lepe športne panoge. 

Čiščenje ribnika bi lahko or-
ganizirali s pomočjo prostovolj-
nih skupin mladih ljudi, ki bodo 
gotovo radi sodelovali. Kdo bo 
to organiziral? 

Bogdan Roškar, 
Ptuj 

I m M 
Ghieke iz retorte 

(Nadaljevanje s 5. strani) 
pranje, kajt i fine gladke tkanine 
moramo umiti vsak dan — s tem 
pa nehote sproti operemo tudi 
bombažno perilo — peremo le 
vsak dan pomaio. 

In če pripomnimo, da je bilo 
od vsega tekstila, izdelanega v 
letu 1959 iz umetne pre je skoro 
2? %>, pohištvenega in zavesnega 
5 8 % in preprog 95 %k— ali ne 
vidimo, kako umetna preja iz-
podriva naravno prejo? Vendar-
le pa bo še obstajala koeksis ten-
ca, kajt i kar se tiče kvali tete in 
okusa vendarle prevladuje na -
ravna preja. Toda res pa je, da 
sta bombaž in volna dobila hu -
dega in nevarnega tekmeca — 
razmnožitev človeštva pa mu pri 
tem pomaga; poleg tega pa se 
industrija umetne preje in t ka -
nin izboljšuje dan za dnem, išče 
novih potov, pridobiva nove v r -
ste, stremi, da ustreže okusu 
konsumenta in ima za cilj: dosti, 
dobro, lepo in poceni. 

Po Ingrid Hofer — JK. 

PTUJSKI ŠOFERJI SO KEGLJALI V GRADCU 
V ptujski podružnici Združe-

nja šoferjev in avtomehanikov 
že vrsto let deluje kegljaška 
sekcija — klub »Šofer«. 

Ta klub je izvedel 23. oktobra 
1965 že tret je mednarodno sre-
čanje s kegljači »AVL« tehnič-
no strojnega instituta v Grazu. 
Spomladi so tekmovali Avstr i j -
ci v Ptuju. Zal je bilo o tem 
srečanju zelo malo napisanega. 
Sedaj se dogovarjajo, da bi po-
vratno srečanje organizirali še 
letos, ali vsaj v naslednjem letu. 

Tekmovali smo v soboto, 
23. oktobra 1965, na kegljišču 
Volf-Alt, Triestestrasse. Keglji-
šče je avtomatizirano. Vse delo 
postavljačev je elektronsko ure-
jeno, tako da lahko sodnik iz 
armaturne plošče dirigira po-
stavl janje kegljev. Tekmovanje 
se je začelo malo čez deseto 
uro. Tekmovali so na 4 stezah. 
Kegljišče ima namreč 5 stez. 

V tekmovanje so se zagrizli 
ptujski kO't graški tekmovalci. 
Naši z željo, da bi z minimalnim 
rezultatom izgubili, Avstrijci pa 
z željo, da bi na svojem keglji-
šču zmagali in se revanžirali za 
spomladanski poraz v Ptuju. Ta-
ko je bila tekm& res zanimiva Ln 
se je proti koncu nabralo precej 
aledalcev, ki so z velikim zani-
manjem pričakovali rezultat. 
Končno so bile proti 13. uri po-
slane zadnje krogle proti belim, 
na vrveh visečim kegljem in je 
bil znan rezultat: 196 kegljev v 
korist Ptujčanov. 

Po tekmovanju so se odpeljali 
tekmovalci še na centralno po-
kopališče, k je r so obiskali med-
narodni spomenih nacističnim 
žrtvam in spomenik našega ro-
jaka nekdanjega tovarnarja ko-
les, motorjev in avtomobilov 
Pucha, ki je pokopan na graškem 
pokopališču. 

L. P. 

Razpisna komisija pri osnovni 
šoli »Franca Belšaka« v Gorišni-
ci razpisuje prosto mesto 
ŠOLSKEGA SNA2ILCA oziroma 
SNAŽILKE. 

Plača po pravi lniku o delitvi 
osebnih dohodkov. Nastop službe 
s 1. novembrom 1965. S tanovanja 
šola nima. 


